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هیجانات بازار سرمایه در گفت و گو با دکتر نعمت اله اکبری؛

سال  ششم/ شماره صد و چهل وسه/ دو شنبه ۳۱  شهریور ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

حرکت پرشتاب ابرپروژه های زیرساختی
جمعی از مدیران رســانه ای استان از پروژه های 
مختلف و بزرگ شهر اصفهان مانند خط دو قطار 
شــهری، حلقه چهارم حفاظتی شــهر اصفهان و 
پروژه های مرتبط با این مســیر، مرکز نمایشگاه 
های بین المللی اســتان و ســالن اجلاس سران 
بازدیــد کردنــد. قدرت الــه نوروزی، شــهردار 
اصفهان پس از این بازدید در نشســت با مدیران 
رســانه ها، اظهار کرد: از بهترین تصمیماتی که 
در این دوره مدیریت شــهری گرفته شد ورود به 

پروژه هایی بود که در راستای ...
۰۳

 گزارش

تورم زایي با سازوکار تسعير ارز
با تصمیم جدید بانــك مرکزي محدودیت عرضه 
ارز صادرکننــدگان بزرگ نظیر پتروشــیمي ها، 
شــد.  برداشــته  معدني هاســت  و  فــولادي 
صادرکنندگاني که پیش از ایــن ملزم به فروش 
ارز از کانــال صرافي هــاي بانكــي بودند و حق 
فروش ارز بــه صرافي هاي تضامني را نداشــتند. 
در رویــه قبلي صرافــي بانك هــا، ارز خریداري  
شــده را به بانك ها و بانك مرکــزي مي فروختند 
و تخصیص ارز به واردات از کانــال بانك ها انجام 

مي شد؛ اما حالا با ...
۰۴

برندگان و بازندگان بورس
اگرچه از اواخر سال گذشته و در چند ماه نخست امسال بورس سیر صعودی به خود گرفت و روزهایی سبز را تجربه کرد، اما رفته 
رفته با ریزش شاخص بورس شاهد سرخ شدن نمادها شدیم. تا جایی که امروز بسیاری از سهامداران با شك و تردید، از روند بازار 
سرمایه بسیار احساس خطر می کنند و با توجه به رونق بازارهای موازی همچون طلا و ارز، باید دید در شرایط افزایش نرخ تورم آیا 
رونق دوباره به بورس بازخواهد گشت؟ در این میان برندگان و بازندگان بورس چه کسانی خواهند بود؟ آنچه در ادامه می خوانید 

گفتگوی "نوسان" با نعمت اله اکبری، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان و استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان است؛

گزارش

۰۴
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان با اشاره  اینكه ۴۸ واحد تولیدی 
و اقتصادی  استان در تملك بانك ها قرار دارند، گفت: انتظار داریم در سال جهش تولید، 
این واحدها از تملك بانك ها خارج شوند. سیدحسن قاضی عسگر افزود: ۱۷ واحد تولیدی 
غیرفعال استان در تملك بانك ملی، ۱۷ واحد در تملك بانك کشاورزی، هشت واحد در 
تملك بانك صنعت و معدن، سه واحد در تملك بانك صادرات، ۲ واحد در تملك بانك 

توسعه تعاون و یك واحد تولیدی غیرفعال نیز در تملك بانك تجارت است.

رییس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان از توسعه روابط تجاری با ولایت پكتیای افغانستان 
خبر داد و گفت: شرکت های دانش بنیان استان، ظرفیت های مناسبی برای فروش 
محصولات خود به کشور افغانستان دارند. جعفر قیصری به بازدید گروهی از سرمایه گذاران 
و فعالان اقتصادی ولایت پكتیای افغانستان از شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان اشاره کرد 
و افزود: بدنبال این بازدید، تفاهمنامه همكاری بین این ۲ مرکز با هدف حمایت از بازرگانان و 

فعالان اقتصادی ایرانی و افغانستانی و گسترش روابط تجاری منعقد شد.

امور  هماهنگی  معاون  نوسان:     
اقتصادی استانداری اصفهان گفت: 
عضو  کشورهای  با  روابط  توسعه 
اکو می تواند گردشگری فرهنگی 

را در اصفهان رونق بخشد.
اشاره  با  عسگر  قاضی  حسن  سید 
با  ایران  اقتصادی  روابط  توسعه  به 
با  اظهار داشت:  اکو  کشورهای عضو 
حضور رئیس مؤسسه فرهنگی اکو در 
ایران و استقبال وی از توسعه روابط 
تاجیكستان،  ویژه  به  اکو  کشورهای 
گردشگری فرهنگی در اصفهان توسعه 
می یابد. وی افزود: مقرر شد نخستین 
شماره نشریه تخصصی فرهنگی اکو 
هریتیج به معرفی اصفهان بپردازد که 
ازنظر فرهنگی مهم است و با توزیع این 
نشریه در کشورهای عضو اکو اصفهان 

بیش از پیش معرفی می شود.
اصفهان  استانداری  اقتصادی  معاون 
نخستین  برگزاری  به  هم  اشاره ای 
جلسه اصفهان و اکو در پایتخت هم 
جلسه  این  در  افزود:  و  زد  گریزی 
کمیته های مشترک اعم از گردشگری 
فرش  سلامت،  گردشگری  فرهنگی، 
دستباف و گردشگری هنری و تاریخی 
شورای  در  برنامه هایی  و  تشكیل 
عالی اصفهان و اکو مصوب شد. وی 
افزود: مقررشد جلسات شورای عالی 
اصفهان و اکو به صورت ماهانه برگزار 
شود و هیأت ایرانی متشكل از بخش 
خصوصی به پایتخت تاجیكستان سفر 
کنند و تورهای گردشگری مستقیم 
پیمان  و  شود  برقرار  ایران-دوشنبه 
گردشگری اصفهان با ده شهر تاریخی 
کشورهای عضو اکو تهیه و در آینده 

نزدیك امضا شود.
اینكه خانه  به  با اشاره  قاضی عسگر 
دوستی اصفهان با کشورهای عضو اکو 
در اصفهان راه اندازی می شود، تصریح 
نمایشگاه دائمی صنایع دستی  کرد: 
کشورهای عضو اکو در اصفهان افتتاح 
می شود و همچنین فروشگاه صنایع 
دستی ایرانی هم در شهر دوشنبه دایر 
خواهد شد. وی اضافه کرد: شهرداری 
اصفهان هم دفتر همكاری کشورهای 
اکو با اصفهان را دایر می کند و شبهای 
فرهنگی اصفهان با مؤسسه فرهنگی 
اکو با همكاری شهرداری اصفهان در 

آینده نزدیك برگزار می شود.
معاون اقتصادی استانداری اصفهان با 
تاکید بر اهمیت برگزاری نمایشگاه های 
دائمی صنایع دستی در اصفهان گفت: 
فروش  و  بازاریابی  راه های  از  یكی 
رقم  نمایشگاه ها  در  دستی  صنایع 
می خورد. همچنین نمایشگاه دائمی 
کشور   ۱۰ در  شرقی  فرش  و  هنر 
عضو اکو با همكاری مدیر ملی فرش و 

شهرداری اصفهان برگزار شود. 
مرز«  بی  نوروز  »جشن  افزود:  وی 
عنوان برنامه ای است که با کشورهای 
عضو اکو در نوروز ۱۴۰۰ در چهلستون 
کنسرت  می شود.  برگزار  اصفهان 
موسیقی آنلاین هم در سیتی سنتر 
شهرداری  همكاری  با  هم  اصفهان 
اصفهان و کشورهای عضو اکو در آینده 
عسگر  قاضی  می شود.  اجرا  نزدیك 
کشورهای  با  روابط  توسعه  اهمیت 
صنعت  دوباره  رونق  در  را  اکو  عضو 
گردشگری اصفهان مهم ارزیابی کرد 
کشورهای  با  روابط  توسعه  گفت:  و 
عضو اکو بیشتر با محوریت گردشگری 
فرهنگی است تا تحرکی در این صنعت 

متضرر از شیوع کرونا ایجاد شود.

توسعه روابط تجاری شهرک علمی و تحقيقاتی با افغانستان 48 واحد اقتصادی اصفهان در تملک بانک ها 
گزارش

     گزارش

تقویت دوستی اصفهان
با کشورهای عضو اکو

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت: 

اصفهان در هفته ای که گذشت همچنان متاثر از ویروس کرونا بر 
بخش های مختلف شهر بود. در این بین، بخش گردشگری مهمترین 
به  و  دارد  قرار  آسیب  بیشترین  معرض  در  کشور  توریستی  شهر 
گفته علی اصغر مونسان اگر محدودیت های ویروس کرونا ادامه یابد 
زیرساخت های فعلی گردشگری نیز به نابودی خواهند رفت. اما در 
این میان انتشار خبری مبنی بر دو روزه شدن تعطیلات آخر هفته در 
مثلث طلایی گردشگری شامل شهرهای یزد، اصفهان و شیراز، باعث 
امیدواری و رونق  بازار سفر و گردشگری در این سه استان خواهد بود و 
آثار مثبت اقتصادی به همراه خواهد داشت. آنچه می خوانید مهمترین 

رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اصفهان گذشت؛
زنده رود تا پایان تابستان 

جریان دارد
زمان جریان آب در رودخانه زاینده رود تا پایان تابستان پیش بینی شده است. 
حجت الله غلامی، معاون عمرانی استانداری اصفهان با بیان اینكه ذخیره سد زاینده 
رود به ۲۲۰ میلیون مترمكعب رسیده است،گفت: ابتدای تابستان دریاچه سد 
زاینده رود بالغ بر ۶۴۰ میلیون مترمكعب بود که با توجه به وضعیت نسبتاً خوب 
و درخواست کشاورزان اصفهان برای تخصیص آب جهت کشت تابستانه، زاینده 
رود رهاسازی شد. وزارت نیرو درخواست تأمین آب کشاورزی در تابستان را در 
کارگروه ملی سازگاری با کم آبی مطرح کرد و رهاسازی آب تابستانه با دو شرط 
رسیدن به خط قرمز ذخیره ۲۰۰ میلیون متر مكعبی در سد زاینده رود و عدم 
رهاسازی آب پاییزه در شرایطی که وضعیت ذخیره سد و بارش های پیش رو 
مطلوب نباشد، انجام شد. وی افزود: بر اساس تعهدی که کشاورزان بر اجرای دو 
شرط اساسی داشتند، زاینده رود برای کشت تابستانه رهاسازی شد. کشاورزان 
استان اصفهان با آب رهاسازی شده در تابستان کشت خوبی انجام دادند و با 
هماهنگی صنف کشاورزی آب توزیع شد. غلامی با اشاره به اینكه اگر با روال 
معمول آب توزیع می شد در دوازدهم شهریور ماه به خط قرمز ۲۰۰ میلیون 
مترمكعب در سد زاینده رود می رسیدیم، تصریح کرد: اگر این اتفاق می افتاد 
کشاورزان ضرر هنگفتی می کردند، اما با صرفه جویی های اعمال شده هنوز هم به 

خط ۲۰۰ میلیون متر مكعب در سد زاینده رود نرسیدیم. 
آزادراه شرق اصفهان 

آماده افتتاح شد
آزادراه کنارگذر شرق اصفهان با صرف هزینه حدود ۸۰۰۰ میلیارد ریالی آماده 
بهره برداری است که می تواند سالانه ۷۴۰ میلیون لیتر کاهش مصرف سوخت و 
۲۵۰ نفر کاهش تلفات جاده ای داشته باشد. علیرضا صلواتی، مجری طرح های 
زیربنایی شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور گفت: کنارگذر شرقی 
اصفهان بخش مرکزی و در واقع قلب کریدور شمال به جنوب است که تبریز را به 
بوشهر و خزر را به خلیج فارس متصل می کند. این پروژه با هزینه ای حدود ۸۰۰۰ 
میلیارد ریال که ۳۰ درصد آن را دولت و ۷۰ درصد را سرمایه گذار یعنی صندوق 
بازنشستگی کشوری پرداخت کرد آماده بهره برداری و افتتاح است و هم اکنون ارزشی 
بالغ بر ۱۳۰۰ میلیارد تومان دارد. مجری طرح های زیربنایی شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور در استان اصفهان با اشاره به بهره برداری آزمایشی از 
آزادراه کنارگذر شرقی اصفهان در هفته های آینده گفت: در این آزادراه گیشه دریافت 
عوارض نداریم و عوارض الكترونیكی دریافت می شود. مبلغی که برای عوارض این 
آزادراه در نظر گرفته شده نه تنها باید متناسب با نرخ روز باشد بلكه باید به گونه ای 
تعیین و تصویب شود که بازگشت سرمایه را برای سرمایه گذار در پی داشته باشد 
اما به نظر می رسد عوارضی کمتر از ۱۰ هزار تومان برای آن در نظر گرفته شود.

طبخ کباب گلپایگان
ثبت ملی شد

مسئول میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری شهرستان گلپایگان گفت: 
شهرستان گلپایگان بیش از ۲۰۰ اثر تاریخی با قدمت دارد، اما متأسفانه شاید 
خیلی به موضوعات فرهنگی و تاریخی در شهرستان گلپایگان توجهی نشده است. 
مصطفی قانونی، در آیین رونمایی از لوح ثبت ملی مهارت طبخ کباب گلپایگان و 
مستند دیار کهن، اظهار کرد: مستند دیار کهن به کارگردانی ابوالفضل جاویدپور 
در راستای معرفی جاذبه های تاریخی، فرهنگی و گردشگری شهرستان گلپایگان، 
استان اصفهان تهیه شده است. شهرستان گلپایگان دارای بیش از ۲۰۰ اثر تاریخی 
با قدمت دارد. مسئول میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری شهرستان 
گلپایگان، افزود: تا سال ۹۶ تنها ۲۵ اثر تاریخی در گلپایگان به ثبت ملی رسیده 
بود که توانستیم در سه سال اخیر ۵ اثر دیگر را به این فهرست اضافه کنیم. 
درزمینه میراث ناملموس تنها تكنیك منبت ثبت ملی شده بود، اما اکنون مهارت 

طبخ کباب گلپایگان واش حلیم گلشهر را نیز ثبت کرده ایم.
برگزاری بیست و پنجمین

دوسالانه جایزه کتاب اصفهان
بیست و پنجمین دوسالانه جایزه کتاب اصفهان در آستانه برگزاری است؛ این برنامه 
توسط واحد کتاب اداره امور فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان 
و به منظور شناسایی و معرفی کتاب های برتر در حوزه های مختلف و ارج نهادن و 
تكریم پدیدآورندگان و تولید کنندگان این آثار و البته سایر بخش های مرتبط با 
نشر کتاب برگزار می شود. پیش از این در بیست و چهارمین دوره این دوسالانه، 
از زهرا جان نثاری استادیار زبان و ادبیات انگلیسی دانشكده زبان های خارجی این 
واحد دانشگاهی و نویسنده کتاب »بازتاب علمی آرمانشهر بریتانیای رنسانس در 
داستان های علمی-تخیلی آمریكا در دهه های ۱۹۲۰ و ۱۹۳۰« به عنوان نویسنده 
اول تجلیل شد. در بیست و پنجمین دوسالانه کتاب سال اصفهان، آثار ارسالیِ چاپ 
اول از فروردین ۹۷ تا پایان اسفندماه ۹۸ و دارای برگ اعلام وصول مورد قضاوت 
قرار می گیرند. این جایزه شامل کتاب های کمك درسی نمی شود. همچنین ناشر یا 
پدیدآورنده باید اصفهانی یا آثار وی مربوط به اصفهان باشد. یادآوری می شود، آخرین 
مهلت ارسال آثار به بیست و پنجمین دوسالانه کتاب سال اصفهان، پایان مهرماه ۹۹ 
است و اعلام نتایج و مراسم اختتامیه در بهمن ماه سال جاری برگزار خواهد شد.

تعطیلات دو روزه
 در مثلث طلایی گردشگری

بازار  نماد  درحالیکه  نوسان:    
سرمایه با شیوع کرونا رو به پایین 
بود اما این بازار چطور در اواخر سال 

گذشته به سمت رونق رفت؟
باید توجه داشت که بورس یك بازار مالی 
و سرمایه است و در تمام دنیا مردم در آن 
سرمایه گذاری می کنند و به نوعی در 
ایران این بازار دیر رونق گرفت.اما طی یك 
سال گذشته اقبال و استقبال خوبی از این 
بازار صورت گرفت و البته دولت نیز با ورود 
عرضه های اولیه در هر هفته، شرکت 
... حمایت  و  آن  به  دولتی  های خوب 
های خوبی از بورس کرد که به نوعی این 

اقدامات موجب اقبال بیشتر مردم شد.

 نوسان:   اما چرا بورس ریزش کرد؟
اقتصاد  در  مشكلات  از  یكی  متاسفانه 
رفتاری به نحوه برخورد ما با یك موضوع 
بازمی گردد که بدون شناخت و آگاهی 
وارد یك بازار می شویم و از سوی دیگر 
توقعات آنی و کوتاه مدت از آن داریم. 
در  که  غیرواقعی  سودهای  متاسفانه 
ماه های پایانی سال گذشته و ماه های 
ابتدایی امسال نصیب برخی شد، به نوعی 
اقوا کننده بود و این موجب شد تا دیگران 
نیز نقدینگی و یا حتی دارایی خود را 
تبدیل به نقد کرده و وارد بورس شوند و 
به نوعی توقع داشتند تا یك شبه ره صد 

ساله را طی کند.

 نوسان:  شاید هجوم مردم به بازار 
بورس به دلیل کاهش ارزش ریال، 
افزایش نرخ تورم و نگرانی نسبت به 

کاهش دارایی هایشان رخ داد.
باید توجه داشت که برد و باخت و سود و 
زیان بورس در کوتاه مدت با هم برابری 
می کند، کما اینكه عده ای در کوتاه مدت 
حتی زیان کنند، اما باید توجه داشت که 
بورس یك سرمایه گذاری میان مدت و 
سرمایه  برای  امن  بازاری  و  بلندمدت 

میانگین  تواند  می  که  است  گذاری 
سود قابل ملاحظه ای عاید افراد کند، 
اما هیجان هایی که در ماه های ابتدایی 
بورس صورت  بازار  به  ورود  در  امسال 

گرفت شرایط را متفاوت کرد. 
بنده به عنوان یك کارشناس اقتصادی 
بارها تذکر دادم که این هیجانات و ورود 
مردم به بورس موجب بروز مشكلاتی می 
شود و افرادی که با هیجان وارد بورس می 
شوند به طور قطع با هیجان نیز از بازار 
خارج می شوند به اصطلاح تب تند بورس 
با لغزشی زود عرق می کند که متاسفانه 
این موجب ناراحتی و نگرانی بسیاری شد. 
سرمایه  بورس  معتقدم  همچنان  البته 
گذاری میان مدت و بلندمدت است و 
اینكه فردی به دنبال سود ۴۰ درصد در 

یك ماه است، اشتباه است.

 نوسان:   به اعتقاد شما اشتباه بزرگ 
مردم در بازار بورس چه بود؟

متاسفانه زمانیكه همه وارد بازار بورس 
بود،  صعودی  نمادها  بیشتر  شدند 
بازار  های  تكنیك  از  یكی  درحالیكه 
سرمایه این است که در شرایط صعودی 
و وقتی شیب سهامی رو به افزایش است، 
نباید اقدام به خرید کرد و این یكی از 
چراکه  بود،  مردم  خطاهای  بزرگترین 
سهام رو به رشدی ممكن است در ادامه 

راه، متوقف و حتی سقوط کند.

 نوسان:   اما یکی از موارد نگران 
مردم  اعتماد  رفتن  بین  از  کننده 
نسبت به بازار بورس است، در این 

فضا چه باید کرد؟
یكی از توقعات در شرایط کنونی این است 
که دولت برای ورود مردم به بازار بورس 
شروع به آموزش کند و حتی رسانه ملی 
برنامه سازی جهت  به  را  باید ساعاتی 
بورس،  به  ورود  برای  مردم  آموزش 
هشدارها و سواد بازار سرمایه اختصاص 

دهد و این جزو ضروریات کشور است. 
باید توجه داشت تعداد کدهای بورسی 
کشور از دو میلیون کد، امروز به حدود 
است؛  رسیده  بورسی  کد  میلیون   ۴۸
مثلا اکنون برای سهام عدالت، دارای اول، 
شرکت های پالایشی .... کد بورسی نیاز 
است، بنابراین مردم به صورت ناخودآگاه 
درگیر بازاری به نام بازار سرمایه شده 
اند که در این شرایط نیازمند آموزش 
هستند، از سوی دیگر کارگزاری ها نیز 
امروز  البته  هستند،  آموزش  به  مكلف 
برای  مناسبی  فرصت  مجازی  فضای 
آموزش است که احتمال می رود بسیاری 
به آن دسترسی نداشته باشند، بنابراین 
تلویزیون و دولت در تعامل با یكدیگر، 
باید آموزش های لازم و مناسب برای 
حضور مردم به بورس را درنظر بگیرند که 
متاسفانه این اتفاق هنوز صورت نگرفته و 
مردم به صورت هیجانی و بدون آگاهی 

وارد بازار سرمایه شده اند.

 نوسان:  به اعتقاد شما امروز بهمن 
بازار بورس فرو ریخته است؟

خیر؛ چراکه دولت تلاش خود را کرده و 
برخی هیجانات در بازار بورس در حال 
فروکش کردن است، به هر حال دولت 
همچنان باید اطلاع رسانی لازم را در این 

خصوص انجام دهد.

 نوسان:  با این وجود نقش دولت در 
ریزش بورس چقدر است؟

دولت چنین نقشی نداشته و به اعتقاد 
جبران  مورد  در  شایعات  برخی  من، 
کسری بودجه از طریق بورس نادرست 

است.
 اینها نیازمند سواد رسانه ای است و باید 
مردم درک کنند دولت از ریزش بورس 
منفعتی نمی برد و به طور قطع منفعت 
دولت در فعال کردن بازار سرمایه است، 
های  برخی شرکت  است  ممكن  البته 

حقوقی از طریق نوسان گیری، به دنبال 
سود کردن باشند، اما چنین موضوعی را 
تایید نمی کنیم، با این وجود اقدامات و 
سوءاستفاده نوسان گیران را نباید به نام 

دولت نوشت.

 نوسان:   یعنی امروز بازار سرمایه 
گرفتار دلالان شده است.؟

بازار  بر  همواره  که  داشت  توجه  باید 
سرمایه نظارت می شود و وجود ناظران 
به دلیل امكان چنین مسائلی است، مثلا 
اینكه نوسانات بازار را محدود از منفی 
۵ تا مثبت ۵ می کنیم، افشای برخی 
بازار  که  دهد  نشان می   ... و  اطلاعات 
سرمایه به شدت پتانسیل ابتلا به دلال 

بازی را دارد.

 نوسان:   به اعتقاد شما ریزش کنونی 
بازار بورس ناشی از رفتار دلالان و 

نوسان گیران است؟
به هر حال شرایط نسبت به دو سال پیش 

بهتر شده است.
شاید در چند سال گذشته، سه نفر بازار 
را برهم می زدند، چراکه بازار سرمایه در 
دست عده ای محدود بود، اما امروز این 
گونه نیست و باید هجوم مردم برای ورود 
و خروج رخ دهد تا شاهد چنین اتفاقی 

باشیم.

 نوسان:   در شرایط کنونی ریزش 
بورس و رونق بازارهای موازی طلا 
و ارز و ...، چطور می توان مانع دلال 

بازی شد؟
اینكه دولت اطلاع رسانی درستی کند و 
هر هفته یكی دو شرکت با شرایط مناسب 
را عرضه کند، می تواند شرایط را کنترل 
کند، چراکه عرضه اولیه ها برای مبتدی 
سیاست  حتی  و  است  مناسب  بسیار 
این است که به صورت مساوی  دولت 
عرضه اولیه ها سهام را بین تمام دارندگان 
کدهای سهام داران تقسیم و بفروشد؛ 
مثلا اگر عرضه اولیه یك سهم، ۴۰۰ هزار 
تومان است سود آن در آخر ماه به ۶۰۰ تا 
۶۵۰ هزار تومان می رسد که این در سبد 

سه یا چهار میلیونی سود مناسبی است. 
در حال حاضر قشر قابل ملاحظه ای از 
بازار شده  وارد  با همین سرمایه  مردم 
اند، بنابراین اگر هر هفته دو عرضه اولیه 
داشته باشیم و افراد با همین ارقام پایین 
وارد بورس شوند به راحتی در ماه نسبت 
به سهام عدالت، سود بیشتری عایدشان 

می شود. 

 نوسان:  با توجه به شرایط فعلی، 
پیش بینی شما از مثبت شدن بازار 

سرمایه چیست؟
در حال حاضر دولت و سازمان بورس 
در تلاش برای مثبت شدن نمادهاست 
و به طور قطع از آن سودهای هیجانی 

آنچنانی به تعادل خواهیم رسید؛
سبد  یك  ماهانه  میانگین  اگر  مثلا   
سودی ۵ درصدی باشد، در سال سود ۶۰ 
درصدی عاید دارنده سهام خواهد شد و 
این منفعتی بالا است، اما متاسفانه برخی 
در بورس طمع می کنند و از آن توقعات 

بالایی دارند. 
باید گفت مردم در بورس تنها توقع سود 

دارند و توان ضرر ندارند.

 نوسان:   به اعتقاد شما امروز حباب 
بورس خالی شده است؟

معتقدم تا حد قابل ملاحظه ای حباب 
بورس خالی شده و تا حدی به اصلاح 

لازم رسیده است.

هیجانات بازار سرمایه در گفت و گو با دکتر نعمت اله اکبری؛

برندگان و بازندگان بورس
اقدامات و سوءاستفاده نوسان گیران را نباید به نام دولت نوشت

اگرچــه از اواخــر ســال گذشــته و در چنــد مــاه نخســت امســال بــورس ســیر صعــودی 
بــه خــود گرفــت و روزهایــی ســبز را تجربــه کــرد، امــا رفتــه رفتــه بــا ریــزش شــاخص 
بــورس شــاهد ســرخ شــدن نمادهــا شــدیم. تــا جایــی کــه امــروز بســیاری از ســهامداران 
بــا شــک و تردیــد، از رونــد بــازار ســرمایه بســیار احســاس خطــر مــی کننــد و بــا توجــه 
بــه رونــق بازارهــای مــوازی همچــون طــلا و ارز، بایــد دیــد در شــرایط افزایــش نــرخ تورم 
ــدگان  ــدگان و بازن ــان برن ــن می ــت؟ در ای ــد گش ــورس بازخواه ــه ب ــاره ب ــق دوب ــا رون آی
ــه مــی خوانیــد گفتگــوی "نوســان"  ــود؟ آنچــه در ادام ــد ب ــورس چــه کســانی خواهن ب
بــا نعمــت الــه اکبــری، رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامــه ریــزی اســتان و اســتاد اقتصــاد دانشــگاه 

اصفهــان اســت؛
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نوسان:  مدیر منطقه یك شهرداری 
ایستگاه  چهار  تعداد  گفت:  اصفهان 
خط دو متروی اصفهان در محدوده 
عملیات  که  گرفته  قرار  منطقه  این 
اجرایی سه ایستگاه خرازی، کاشانی و 
خلجا آغاز شده و ایستگاه میدان امام 
به زودی آغاز خواهد  نیز  حسین)ع( 

شد.
امسال  کرد:  اظهار   ، شكرانی  مهین 
پروژه های  شهرداری  یك  منطقه  در 
تعداد  که  شده  تعریف  خوبی  بسیار 
سال جاری  پایان  تا  آنها  از  زیادی 
وی  می گیرد.  قرار  بهره برداری  مورد 
خاطرنشان کرد: تا پایان امسال ادامه 
اردیبهشت حدفاصل خیابان  خیابان 
میرداماد تا خیابان طالقانی و پارکینگ 
زیرسطحی ابتدای این خیابان تكمیل 
می گیرد.  قرار  بهره برداری  مورد  و 
اصفهان  مدیر منطقه یك شهرداری 
فرهنگی  مجموعه  پروژه  به  اشاره  با 
شهید بهشتی، افزود: عملیات اجرایی 
فرهنگی  مجموعه  پروژه  نخست  فاز 
شهید بهشتی تا دو ماه آینده با تعیین 
پیمانكار آغاز خواهد شد و برای اجرای 
ردیف  تومان  میلیارد  دو  حدود  آن 
است.  شده  گرفته  نظر  در  اعتباری 
وی با بیان اینكه ایستگاه های مسیر 
اتوبوس خیابان مسجد سید حدفاصل 
چهارراه تختی تا سه راه صمدیه در 
زیادی  بخش  گفت:  اجراست،  دست 
گذر  کف سازی  عمرانی  عملیات  از 
علی قلی آقا حدفاصل مسجد سید تا 
بازارچه علی قلی آقا انجام شده و پروژه 

به زودی تكمیل خواهد شد.
اجرایی  عملیات  داد:  ادامه  شكرانی 
ساماندهی گذرهای منتهی به چهارباغ 
و  بهایی  شیخ  خیابان های  جمله  از 
عباس آباد در حال اجرا بوده و پیمانكار 
فعالیت خود را آغاز کرده است. وی 
نهر  باززنده سازی  پروژه  به  اشاره  با 
نیاصرم اظهار کرد: با توجه به تعیین 
نهر  باززنده سازی  پروژه  پیمانكار 
تا خیابان  نیاصرم حدفاصل چهارباغ 
شهید بهشتی عملیات اجرایی آن آغاز 

شده است. 
اصفهان  شهرداری  یك  منطقه  مدیر 
خیابان  جنوبی  ضلع  پیاده روسازی 
مطهری و انتقال آب برای آبیاری فضای 
سبز را از دیگر پروژه های در دست اجرا 
در منطقه یك عنوان کرد و گفت: تعداد 
چهار ایستگاه خط دو متروی اصفهان 
در محدوده این منطقه قرار گرفته که 
ایستگاه خرازی،  اجرایی سه  عملیات 
ایستگاه  و  آغاز شده  کاشانی و خلجا 
به زودی  نیز  امام حسین )ع(  میدان 
اینكه  بیان  با  وی  شد.  خواهد  آغاز 
پروژه پیرایش شهری منطقه در خیابان 
آیت الله کاشانی در حال اجراست، افزود: 
برای اجرای این طرح اعتباری افزون بر 
یك میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان در 

نظر گرفته شده است.
شكرانی ادامه داد: اجرای طرح پیرایش 
کاشانی  آیت الله  خیابان  در  شهری 
تجاری،  مغازه های  بدنه سازی  شامل 
نازیبایی ها،  پاتوق شهری، رفع  ایجاد 
و  پیاده روسازی  تابلوها،  اصلاح 
کف سازی خیابان است. وی از افزایش 
۲۵ درصدی بودجه سال جاری منطقه 
یك نسبت به سال گذشته خبر داد 
در سال  منطقه  این  بودجه  و گفت: 
است که  تومان  میلیارد  جاری ۱۲۵ 
۷۰ میلیارد تومان آن در بخش عمرانی 

هزینه می شود.

مدیر منطقه ۵ شهر اصفهان در خصوص احداث خیابان نظام گفت: با احداث این خیابان 
دسترسی ساکنان سپاهان شهر به اتوبان دستجردی ایمن تر می شود. احمد رضایی 
تصریح کرد: با گذشت حدود سه ماه از اجرای طرح، پیشرفت ۲۰ درصدی حاصل شده 
است و پیش بینی می کنیم این خیابان را تا پایان امسال در اختیار شهروندان قرار دهیم. 
رضایی تصریح کرد: خیابان نظام به اتوبان شــهید دســتجردی می رسد که به عنوان 

ورودی اول سپاهان شهر به شمار می رود. 

شهردار اصفهان با ارسال نامه ای، انتصاب و آغاز به کار رسمی دکتر سید عباس موسوی 
به عنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در باکو را تبریك گفت.قدرت اله نوروزی در نامه 
خود خطاب به سفیر ایران در باکو آورده است: اصفهان در سال ۲۰۰۰ میلادی با شهر 
ایروان قرارداد خواهرخواندگی امضاء کرد و علاقمند است، چنین مناسباتی را با باکو نیز 
شكل دهد تا ضمن تقویت همكاری های اصفهان با جمهوری آذربایجان، زمینه ابتكارات 

چندجانبه دیپلماسی عمومی و دیپلماسی شهری در آینده فراهم آید.

تقویت همکاری  اصفهان با منطقه قفقاز جنوبیدسترسی ایمن تر ساکنان سپاهان شهر به اتوبان دستجردی 

گزارش

گزارش

احداث 4 ایستگاه
خط دو مترو در منطقه یک

پیام نصف جهان در روز جهانی صلح؛

شهردار اصفهان با بیان اینكه مترو با وجود 
هزینه های سنگین نیاز به آزادسازی های 
گسترده نداشته و فضایی را اشغال نمی کند، 
ادامه داد: مسیر ۱۴ کیلومتری خط دو دارای 
۱۶ ایستگاه است و نكته بسیار مهم این است 
در حال ساخت  این خط  ایستگاه  که ۱۲ 
و برخی ایستگاه ها تا ۹۵ درصد پیشرفت 
فیزیكی دارد و ۴ ایستگاه دیگر نیز در دستور 
با وجود شرایط  کرد:  اضافه  است. وی  کار 
اقتصادی حاکم بر کشور اجرای چنین پروژه 
است  لازم  است،  سختی  بسیار  کار  هایی 
بررسی شود تا مردم بدانند در چنین شرایطی 
چه اتفاقی رخ داده، چه تدابیری صورت گرفته و 
این پروژه ها از چه پشتوانه مالی برخوردار شده 
که در چنین شرایطی که بسیاری از پروژه ها در 
سطح کشور تعطیل است فعالیت های عمرانی 

شهرداری اصفهان هیچگاه متوقف نشده است.

عدالت فضایی
در پروژه های شهری

نوروزی با اشاره به پروژه رینگ چهارم شهر 
اصفهان، تاکید کرد: این پروژه دارای فرعیاتی 
است که یكی از آنها جاده فرزانگان با مسیر 
جانی  تلفات  آمار  که  است  کیلومتری   ۶
است.  داده  کاهش  شدت  به  را  تصادفات 
تقاطع غیرهمسطح آفتاب، شهید سلیمانی 
و حلقه حفاظتی به طول ۸۰ کیلومتر که دور 
شهر اصفهان را فرا می گیرد کمك بسیاری به 
حمل و نقل و کاهش ترافیك و کاهش تلفات 

تصادفات می کند. 
تقاطع  تا  آفتاب  پل  بین  فاصله  افزود:  وی 
غیرهمسطح شهید سلیمانی ۷ کیلومتر در ۷۵ 

متر است که لازم بود این فاصله آزادسازی شده و 
سپس فعالیت های عمرانی آن آغاز شود که کار 

بسیار سخت و پیچیده ای است.
شهردار اصفهان در ادامه با اشاره به پروژه 
افزود:  اصفهان  المللی  بین  های  نمایشگاه 
وجود چنین نمایشگاهی در اصفهان جایگاه 
اقتصادی کلانشهر اصفهان را در کشور بسیار 
بالاتر می برد و منفعت های بسیاری برای 
تولید کنندگان و عرضه کنندگان کالا دارد و 
پلی است میان صنعتگران با جامعه هدف که 
اهمیت چنین مرکزی را نشان می دهد. وی 
پروژه سالن اجلاس را یكی دیگر از پروژه های 
مهم اصفهان ذکر کرد و گفت: امیدوارم روزی 
مانند سازمان ملل که از تمام کشورهای جهان 
در آن حضور دارند در سالن اجلاس اصفهان 
نیز شخصیت های مهم کشورهای دنیا حضور 
یابند و اجلاس مهم بین المللی در این سالن 
برگزار شود. نوروزی با بیان اینكه بهره برداری 
از سالن اجلاس سران نیز برای ما بسیار مهم 
است، افزود: برای انتخاب بهره بردار در این 
سالن نیاز به کمك همگانی داریم و لازم است 
بهره برداری از این سالن در اختیار شرکت ها 
یا افراد توانمندی قرار بگیرد تا باعث رونق این 
مرکز و در نهایت منجر به رونق استان و کشور 
شده و رفت و آمد در آن رفت و آمد جهانی 

باشد.
وی در ادامه با اشاره به سایر پروژه های شهر 
اصفهان از جمله پیاده راه سازی چهارباغ و 
خیابان های اطراف آن، گفت: خیابان شیخ 
بهایی در نقطه مرکزی شهر، خیابان عباس 
آباد، خیابان سپه و میدان امام حسین )ع( نیز 
فعالیت های عمرانی آن یا آغاز شده یا اینكه به 

زودی آغاز می شود که جا دارد از تمام مجموعه 
هایی که با شهرداری برای اجرای این پروژه 
ها همكاری می کنند اعم از برون سازمانی یا 
درون سازمانی تشكر کنم. شهردار اصفهان 
ضمن تاکید بر عدالت فضایی، تصریح کرد: به 
طور مثال در حوزه های مختلف اتفاقات بسیار 
خوبی در زینبیه رقم خورده که نشان می 
دهد امكانات به مناطق کمتر برخوردار رفته و 

عدالت فضایی ایجاد شده است.

تحول بزرگ
 در حوزه حمل و نقل 

نوروزی تاکید کرد: امسال تحول بزرگی در 
حوزه حمل و نقل عمومی رقم می خورد، 
۸۰ اتوبوس را در شرایطی که هیچ شهری 
موفق به خرید اتوبوس نشد خریداری کردیم، 
عمر  گرفته  صورت  های  تلاش  همه  با 
ناوگان اتوبوسرانی به ۹.۷ سال رسیده است 
و امیدواریم با تداوم این اقدامات در آینده 
نزدیك شاهد کاهش عمر ناوگان اتوبوسرانی 
بوده و شاهد رسیدن میانگین کارکرد اتوبوس 
ها به پنج سال باشیم. وی ادامه داد: زمانی که 
از بازسازی صحبت می شود این بازسازی به 
معنای انجام کارهای ظاهری نیست و به 
این معناست که یك اتوبوس به طور کامل 

بازسازی می شود.
صورتیكه  در  کرد:  اضافه  اصفهان  شهردار 
اطلاعات اصحاب رسانه از پروژه های عمرانی 
کامل و جامع باشد هیچ فردی نمی تواند 
حقیقت را قربانی جهل کند و این اصحاب 
رسانه هستند که پاسخ های دقیق به افكار 
عمومی می دهند و به کمك شهر می آیند. 

سرانجام خوب
برای پروژه های شهری

رییس شورای اسلامی شهر اصفهان نیز در 
ادامه این نشست، امسال را سال پایان فعالیت 
های دوره پنجم شورای شهر ذکر کرد و گفت: 
با اتمام کار شورای پنجم، شورای شهر عمری 
۲۲ ساله پیدا می کند و لازم است خطاهای 
آن کمتر شده و به ماموریت ها و رسالت های 

خود توجه بیشتری داشته باشد.
علیرضا نصر تصریح کرد: امیدوارم دیگران نیز 
شوراها و نقش آن را باور کرده و به جای اینكه 
به دنبال محدود کردن اختیارات شورای شهر 
باشند به این باور برسند که شوراها به عنوان 
یك پارلمان محلی می تواند در کوتاه ترین 
زمان ممكن زمینه های سرعت بخشیدن به 
کار را در مدیریت شهری از لحاظ قانونی انجام 
دهد. وی با بیان اینكه در سال پایانی شورا به 
دنبال این هستیم تا به دور از هرگونه حاشیه 
سازی و غوغاسالاری با انگیزه بالاتر کار کنیم، 
اضافه کرد: مدیریت شهری در این سال به هیچ 
عنوان نباید به سمت سستی و رخوت گرایش 
پیدا کند. در جلسه شوراها و در جلسات فصلی 
مدیران به طور جدی از هر گونه رفتاری که 
کار خدمات رسانی به مردم را سست می کند 

جلوگیری می کنیم..
رییس شورای اسلامی شهر اصفهان ادامه داد: 
پروژه های بزرگی که در شهر انجام می شود 
باید به سرانجام خوبی برسد و این را برای شورا 
به عنوان یك ماموریت تعیین کرده ایم. هم 
اکنون نیز همه پروژه ها فعال است و تلاش 
حداکثری صورت می گیرد. وی با بیان اینكه 
برنامه ششم پنج ساله شهرداری اصفهان 
چراغ راه پنج ساله آینده شهرداری است، 
گفت: این برنامه طی روزهای گذشته تحویل 
شورای شهر شده و قرار است در کمیسیون 
های مربوطه پس از بررسی و اعمال نظرات 
تصویب شود. نصر گفت: تدوین برنامه جامع 
شهر اصفهان که برنامه ای ۱۰ ساله است 
از دیگر برنامه های شورا در مدت باقیمانده 
است، در این برنامه با گروه های مختلف مردم 
صحبت شده و طرح "یك شهر گفت و گو" 
راه اندازی شده است. تلاشمان در این برنامه 
این بود که مشارکت مردم در آن جدی تر از 
گذشته گرفته شود، امیدوارم تا پایان دوره 
پنجم این برنامه ارائه شود. وی با اشاره به 
اصفهان،  شهرداری   ۱۴۰۰ بودجه  تنظیم 
در حوزه  مهرماه  اول  از  بودجه  این  افزود: 
مدیریت و برنامه ریزی شهرداری اصفهان 
کلید می خورد و تا پایان دی ماه باید تحویل 
شورای شهر شود و شورا نیز لازم است برنامه 
متفاوتی را برای سال آینده بررسی و تنظیم 
و تا پایان بهمن ماه ارائه دهد. رییس شورای 
اسلامی شهر اصفهان با بیان اینكه در مباحث 
مالی، سال بسیار سختی در پیش داریم، افزود: 
به طور جدی به دنبال این هستیم تا با افزایش 
تعاملات با دولت بتوانیم از حداکثر ظرفیت 
های موجود استفاده کنیم تا بتوانیم مسیر 

رشد و توسعه شهر را ادامه دهیم.

در بازدید جمعی از اصحاب رسانه از ابرپروژه های عمرانی شهر اصفهان مطرح شد؛

حرکت پرشتاب ابرپروژه های زیرساختی
نوروزی: ورود به پروژه ها در راستای عدالت فضایی و توسعه پایدار شهر اصفهان است

citizen

حقوق  رعایت  با  اینکه  به  اشاره  با  اصفهان  شهردار  نوسان:   
شهروندی می توان میدان را برای صاحبان حق باز کرد، گفت: این 
بدان معناست که یک کودک سوریه ای، افغانستانی و عراقی به 
همان میزان احساس امنیت در شهر اصفهان داشته باشد که یک 
شهروند اصفهانی دارد.  به گزارش نوسان و به نقل از اداره ارتباطات 
رسانه ای شهرداری اصفهان، به مناسبت روز جهانی صلح، در شهر 
اصفهان و با حضور شهردار، رئیس شورای اسلامی شهر، رئیس 
نمایندگی وزارت امور خارجه در استان اصفهان، معاونان شهردار 
با  ای  برنامه  شهر  اسلامی  شورای  فرهنگی  کمیسیون  رئیس  و 
حضور کودکانی از ۳ ملیت سوری، عراقی و افغانستانی در مرکز

 همکاری های بین الملل شهرداری اصفهان برگزار شد. 

در این برنامه به صورت نمادین و توسط مدیران شهری و کودکان، کبوتران 
که پیغام آور صلح و دوستی برای جهانیان هستند به پرواز درآمدند و چندین 
نهال درخت زیتون که نماد صلح است، در محوطه مرکز همكاریهای بین 
الملل شهرداری اصفهان به پاسداشت صلح و دوستی در جهان و با شعار 

»برقراری صلح با یاری یكدیگر«، کاشته شد. 

بخشی از معنای صلح
رعایت حقوق یکدیگر است

در این مراسم، قدرت اله نوروزی، شهردار اصفهان با اشاره به اینكه ملیت 
هایی که امروز در این برنامه حضور دارند، شهرنشینان اصفهان هستند، اظهار 
کرد: برگزاری این مراسم در شهر اصفهان که یكی از صفات آن صلح طلبی 
است، شایسته است و امیدوارم در سال های آتی نیز ادامه یابد. وی ادامه داد: 
وقتی از صلح سخن گفته می شود در مقابل آن واژه »جنگ« به ذهن خطور 
می کند چراکه یكی از اهداف مهم جنگ ها رسیدن به صلح بوده است اما 
هر واژه ای در بستر تاریخ دچار تطور و تحول شده است که صلح هم در این 
تاریخ معنای دیگری پیدا کرده است. شهردار اصفهان در خصوص اهمیت 
صلح برای جهان افزود: سازمان های بین المللی، کنوانسیون های جهانی و 
حكومت ها در تعاملات بین خود به دنبال ایجاد صلح هستند. وی با اشاره به 
اینكه معنای صلح در داخل کشورها فراتر از این است، گفت: صلح در شهر و 
کشور ما برای شهروندان به معنای رعایت حقوق شهروندی در عرصه داخلی 

و رعایت حقوق بشر در عرصه بین المللی تعریف می شود.
احترام  به حقوق شهروندان  افزود: ما درصدد هستیم، در عمل  نوروزی 
بگذاریم چراکه برای آنها حق قائلیم و آنها را صاحبان اصلی سرمایه های 
شهر می دانیم. وی با تاکید بر اینكه با رعایت حقوق شهروندی می توان 
میدان را برای صاحبان حق باز کرد، اظهار کرد: این بدان معناست که یك 
کودک، سوریه ای، افغانستانی و عراقی به همان میزان احساس امنیت در 

شهر اصفهان داشته باشد که یك شهروند اصفهانی دارد.

حقوق برابر شهرنشین 
و شهروند در اصفهان

شهردار اصفهان با بیان اینكه شهرنشینان ساکنان شهر هستند و سیاست 
ما توجه ویژه به شهرنشینان در کنار شهروندان نیز بوده و خواهد بود، گفت: 
علی رغم اینكه معنای واژه های شهرنشینی و شهروندی متفاوت است ما 
درصدد هستیم در حقوق آنها تفاوتی قائل نشویم. وی بیان کرد: اگر امروز 
جهان در تلاطم است و گفت و گوهای جهانی و ملی در کشورهای مختلف 
این کشورها  آرامش  این است که  برای  برقرار است  افغانستان  در مورد 
در خاورمیانه به هم خورده است. نوروزی تصریح کرد: حضور نمایندگی 
وزارت امور خارجه در اصفهان باعث می شود طی تعامل و هماهنگی ما با 
این وزارت خانه برنامه ها و دغدغه های ما در زمینه صلح و دوستی برای 

شهروندان، به مرحله عمل برسد.

مسلمانان هم افزایی و دوستی 
را در بین خود حاکم کنند  

برنامه، علیرضا نصر اصفهانی، رئیس شورای اسلامی شهر  این  ادامه  در 
اصفهان با اشاره به اینكه همه آموزه های دینی ما مملو از دعوت همه 
جهانیان به صلح، دوستی و آرامش است، گفت: خداوند وقتی در قرآن 
انسان را مورد خطاب قرار می دهد، خطاب به قومیت خاصی ندارد و به همه 
جهانیان می گوید که ما شما از قوم های مختلف و در محل های گوناگون 
آفریدیم و تنها ملاک برتری انسان ها، تقوا است. وی ادامه داد: رفتار پیامبر 
)ص( در طول ۲۳ سال رسالت و نیز سیره ائمه )ع( از جمله امام حسین )ع( 
برای وارد نشدن به جنگ تا آخین لحظات و تلاش برای گام برداشتن در راه 

صلح، نشان از اهمیت دین ما به دوستی بین انسان ها دارد.  
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با تاکید بر اینكه همه این پیام ها 
حكایت از این دارد که دین اسلام همه جهانیان را به صلح و آرامش فرامی 
خواند، اظهار کرد: ما پیرو دینی هستیم که چنین نداهای آسمانی از آن به 
گوش می رسد و بر همین اساس امروز برای جهانیان حرف های زیادی 
داریم. وی با اشاره به اینكه ما باید تلاش کنیم تا صلح را به جهان تسری 
دهیم، تصریح کرد: در دنیایی که ما زندگی می کنیم، جهان به سمت رشد 
دانش بشری و تكنولوژی پیش می رود اما رگه هایی از جمود و خودخواهی 
را در جهان شاهدیم. نصراصفهانی افزود: اگر امروز خوی استكباری امریكا و 
ایادی آن را شاهدیم، به خاطر حس برتری جویی نسبت به جوامع است و 
اگر همه جوامع از این گونه رفتارها خارج شوند، روز به روز جهان به سمت 
دوستی و صلح حرکت می کند. وی با بیان اینكه ما مسلمانان در بین خود 
هم توصیه به صلح و دوستی شده ایم، اظهار کرد: امروز علاوه بر اینكه در 
باید تلاش کنیم تا در جهان نگاه صلح آمیز حاکم باشد ضروری است در 
درون خود هم افزایی و دوستی را برقرار کنیم و از هرگونه رفتار و گفتار که 

ما را به سوی عناد و تخاصم پیش ببرد، بپرهیزیم. 

کبوتران صلح را به پرواز درآوردند

جمعی از مدیران رسانه ای استان از پروژه های مختلف و بزرگ شهر اصفهان مانند خط دو قطار شهری، 
حلقه چهارم حفاظتی شهر اصفهان و پروژه های مرتبط با این مسیر، مرکز نمایشگاه های بین المللی 
استان و سالن اجلاس سران بازدید کردند. قدرت اله نوروزی، شهردار اصفهان پس از این بازدید در نشست با مدیران 
رسانه ها، اظهار کرد: از بهترین تصمیماتی که در این دوره مدیریت شهری گرفته شد ورود به پروژه هایی بود که در 
راستای عدالت فضایی و توسعه پایدار قرار داشت زیرا اجرای پروژه های مرتبط با توسعه پایدار متعلق به جامعه بشریت 

در حال و آینده است.

گزارش
گروه شهری

 نوســان: معاون عمران شــهری شهردار 
اصفهــان از احــداث ۶۴.۵ میلیــارد تومان 
تاسیسات آبرسانی و زیربنانی در شهر خبر داد.

ایرج مظفر، اظهار کرد: در مجموع اجرای 
۲۵ پروژه با هزینــه ۶۴.۵ میلیارد تومان 
مشتمل بر ۱۸ پروژه بزرگ با هزینه ۶۳.۳ 
میلیارد تومان توسط حوزه معاونت عمران 

شهری فعال شده است. 
وی افــزود: در حال حاضر تعــداد هفت 
پروژه منطقــه ای کوچك نیز بــا هزینه 
حدود ۱.۲ میلیارد تومان در شــهر فعال و 

در حال اجراســت.معاون عمران شهری 
شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: مهمترین 
پروژه های تأسیسات و آبرسانی فعال شهر 
شــامل پروژه های احداث خــط کلكتور 
شــرقی غربی منطقه یــك، اجرای خط 
کلكتور خیابــان امام خمینــی )ره( واقع 
در منطقــه دو، احداث خــط انتقال آب و 
مخازن و ایستگاه پمپاژ پاچنار کوه صفه، 
انعقاد و لخته سازی تصفیه خانه سپاهان 
شــهر، طراحــی و احداث تصفیــه خانه 
تكمیلی پساب جنوب، احداث مخزن ۵۰۰ 

مترمكعبی خیابان مصلــی، احداث خط 
کلكتور ناژوان )بخش شــمال رودخانه(، 
نصب، زیرسازی، برنامه نویسی، راه اندازی، 
خریــد تجهیــزات سیســتم مدیریت 
هوشمند ساختمان و سیستم های کنترلی 
نظارتی مرکز همایش هــای بین المللی

 اصفهان است.
وی اظهــار امیــدواری کرد: بــا اجرای 
طرح های تاسیساتی آبرسانی و زیربنایی 
بخش عمــده ای از چالش های تأمین آب 
جهت پروژه های شهری رفع خواهد شد.

معاون عمران شهری شهردار اصفهان خبر داد:

احداث ۶۴.۵ میلیارد تومان تاسیسات آبرسانی و زیربنانی در اصفهان
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اقتصادنامه

وقتی دولت تمام قــد حمایت خود را 
در ســرمایه گذاری از بورس شــروع 
کــرد و مهم تر از آن به ســهام عدالت 
که ســال ها به عنــوان ورق پــاره ای 
افتاده در کنــج رف خانه ها اعتبار داد 
نگاه و نظر عمومی ایــن بود که دولت 
خصوصا رییس جمهــور راه جدیدی 
برای سرمایه گذاری به مردم از جمله 
گروه هــای ضعیف جامعــه که پول 
زیــادی ندارند تا در بخش مســكن، 
اتومبیل، سكه و ارز ســرمایه گذاری 
کننــد، یافته اســت. چندیــن اقدام 
دولت در مورد مســكن و سكه و ارز و 
تصویب قوانینی که مالیات این بخش 
از سرمایه گذاری را در دستور کار قرار 
داده بود عامه مردم را متقاعد کرد که 
دولت درصدد است به کمك مردمی 
که نمی توانند با توجه به گرانی مسكن 
و عدم آشــنایی به خرید سكه و ارز در 
این بخش ها ســرمایه گذاری کنند با 
مراجعه به کارگزاران بورس ســرمایه 
اندک خود را در این بــازار به گردش 
درآورنــد، تصویب قوانیــن مالیاتی 
مربوط به خانه هــای خالی، تصویب 
قوانین مربوط به مالیات ســكه های 
خریداری شده ســابق و قواعد سفت 
و ســخت حاکم بر خرید و فروش ارز 
هم نشــانه هایی بود که دولت درصدد 
اســت بــازار جدید ســرمایه گذاری 
حمایت شده ای به نام بازار بورس را در 

ایران کلید بزند.
مســوولان دولتی آنچنــان از حضور 
شــرکت های دولتی در بــورس یاد 
می کردند که گویی کلید زنگارگرفته 
رییس جمهــور در ســال پایانی دوره 
ریاســت جمهوری اش قفــل اقتصاد 
مملكت را باز کرده است. خانه نشینی 
مردم در مــوج اول کرونــا و بیكاری 
همگانی و تشــویق دولتیان به حضور 
در بازار بورس رونقــی به این بخش از 
ســرمایه گذاری جدیــد داد که عدد 
سهامداران بورس را از مرز میلیون ها 
گذراند. موج جدید چنان ولوله ای در 
خانواده ها به راه انداخــت که هر چه 
سرمایه داشــتند را نقد کردند و راهی 
کارگزاری های بورس شدند. از طرفی 
تابلوی بورس هم صعــود تند و تیزی 
را حتی در تعطیلات نوروزی نشــان 
می داد کــه عقلای قوم هــم واکنش 

نشان دادند. 
به راســتی حمایت دولت از بورس و 
تشــویق مردم به ســپرده گذاری در 
این بــازار آیا مصــداق عینی تمهید 
مقدماتی نیســت که نتیجه آن بر باد 
رفتن ســرمایه اندک گروه هایی شد 
که به دولــت اعتماد داشــتند؟چه 
کسی پاسخگوی ضرر مردم و اعتماد 
ازدســت رفته جامعه نسبت به دولت 
است؟ آیا مســوولان دولتی خصوصا 
تیم اقتصادی دولت که مشوق مردم به 
سرمایه گذاری در بورس بودند مقصر 
هدر رفتن سرمایه های مردم نیستند؟  
پرسش این است که وقتی بازار سكه 
با تلاطم روبه رو شد فردی را به عنوان 
سلطان سكه محاکمه و اعدام کردند. 
وقتی بازار قیر، شكر، ارز، خودرو و دیگر 
بخش های سرمایه گذاری دچار نوسان 
و ضرر عمومی شد افرادی را به عنوان 
سلاطین این بخش ها محاکمه و اعدام 

کردیم.
 حــالا باید پرســید ســلطان بورس 
کیســت تا با محاکمه و برخــورد با او 
رفتاری همانند دیگر سلاطین محكوم 

داشته باشیم!!! 

 دیدگاه     

بانك مرکزي اعلام کرد، تمام بانك ها و موسسات اعتباري غیربانكي باید با ایجاد باجه 
مخصوص و رعایت کامل ملاحظات بهداشتي و مراقبتي در شعب نسبت به دریافت 
وجوه نقد مشتریان و مراجعه کنندگان اقدام کنند. بر اساس این گزارش، این بانك 
پیرو بخشنامه هاي قبلي در خصوص ضرورت انجام عملیات نقدي در شعب بانك ها در 
دوران شیوع ویروس کرونا، در بخشنامه اي تاکید کرد: تمام بانك ها و موسسات اعتباري 

غیربانكي ملزم به دریافت وجوه نقد مشتریان و مراجعه کنندگان هستند.

دستور به بانك ها براي دریافت پول نقد از مشتریان
علي مروي، اقتصاددان با بیان اینكه رشد شاخص در ماه هاي اخیر منجر به ایجاد ثروت 
هزار میلیارد توماني براي ۱۰۰ شخص حقیقي در بورس شده است، گفت: حمایت از بازار 
نباید پولي و از جنس مداخلات مخرب باشد. اگر دولت اشخاص حقوقي را مجبور کند که 
سهام بخرند، فروشنده ها که اشخاص حقیقي هستند، به سمت بازارهاي ارز و طلا سرازیر 
خواهند شد. ساماندهي ورود منابع حقیقي ها به این بازارها واقعا غیرممكن است و شاهد 

جهش قیمت ارز و طلا خواهیم بود.

ماجراي 100 نفري که در بورس هزار ميلياردي شدند

سلطان بورس
 کيست؟!

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: روزهاي اخیر، روزهاي عجیبي براي اقتصاد ایران است. از 
یک سو بازار سرمایه ریزش هاي متوالي دارد و از سوي دیگر تصاویري 
از صف هاي طولاني براي خرید دلار منتشر مي شود که به نظر مي آید 
واکنش طبیعي بازیگران بازارهاي مختلف باشد. چرا که وقتي احساس 
شود در یک بازار مانند بازار خودرو، ارز و طلا افزایش قیمتي رخ خواهد 
داد،  مسلم است عده اي از قبل پیش بیني کرده و با حرکت هایي که در 
آن بازار مي بینند،  اقدام به ورود مي کنند تا سود آتي را نصیب خود 
کنند. در این بین استفاده دولت از صندوق توسعه ملی برای کمک 
به صندوق تثبیت بازار رویدادی بود که با واکنش اقتصاددانان روبرو 
شد. آنچه می خوانید برجسته ترین نکاتی است که توجه اقتصاددانان 

ایرانی را در هفته قبل به خود معطوف کرد؛
دولت در خدمت اقتصاد رانتی 

دانشیار دانشكده اقتصاد دانشگاه مفید می گوید: مفهوم حمایت از بازار سرمایه 
در ایران به گونه ای دیگر است. اما حالا دولت اشتباه دیگری را مرتكب شده 
است. از صندوق توسعه ملی برای کمك به صندوق تثبیت بازار استفاده می 
کند. یعنی بازار سرمایه که باید ابزار تامین مالی بنگاه ها میشد خود برای 
تدوامش به کمك سرمایه ملی نیازمند است امری که در کشورهای معتبر 
اقتصادی دیده نمی شود. محمدرضا یوسفی با اشاره به پیامدهای استفاده 
از صندوق توسعه در بورس تصریح کرد: البته در فضای اقتصاد دلالی، رانتی 
 ETF ایران قابل درک است. چنانچه تخفیف سهام شرکتهای دولتی در قالب
و کاهش دستوری سود سپرده را می توان در نهایت در مسیر تخریب اقتصاد 
مولد و رونق بیشتر اقتصاد دلالی تفسیر کرد. وی تاکید کرد: به هر روی این 
تزریق برای مدتی می تواند وضع بازار بورس را بهبود بخشد اما با توجه به تورم 
زا بودن این سیاست به زیان طبقات محروم جامعه خواهد بود. ای کاش دولت 
به نقش حمایتی خود عمل می کرد و از سویی دغدغه بخش مولد اقتصادی 
را نیز می داشت که با توجه به روند محدود شدن واردات، بنگاه های اقتصادی 
با مشكل کاهش شدید مواد اولیه مواجه شده و در ادامه سال جاری احتمال 

افت تولید و یا حتی تعطیلی یا نیمه تعطیلی بنگاه ها می رود.

برخی ها در بورس میلیاردر شدند
یك تحلیلگر مسائل اقتصادی می گوید:  با عدم اتخاذ ایجاد تعادل در بورس 
توسط دولت، برخی افراد »مولتی میلیاردر« شدند و این سود خاص برای 
خواص، موجب دادن آدرس غلط به مردمانی شد که توقع بیجای رخ داده 
در آنها منجر به توهم سود بردن بالا و متعاقب آن فروختن دارایی های خود 
جهت سرمایه گذاری در بورس شد. دکتر لطفعلی بخشی ادامه داد: وضعیت 
این نوع انحراف کسب و کارها به گونه ای شده که امروز کارمندان با پیشنهاد 
حقوق ماهانه ۶ میلیون تومان هم زیر بار کار نمی روند چون می گویند چند 
برابر آن از بورس درآمد دارند و نیمی از اوقات خود را نیز پشت سیستم های 
خود در ادارات جهت رصد تحولات قیمتی سهام خریداری شده یا هدف 
خود می کنند. وی تاکید کرد: افت ۲۰ درصدی شاخص بورس اتفاق خیلی 
سهمگینی تلقی نمی شود، مگر برای آنها که تازه وارد هستند و انتظارشان از 
ماهیت بورس با واقعیت های این بازار متفاوت است. در واقع شاید این اتفاق 
برای سهامدارانی گران و تلخ تمام شده که دیر اقدام کرده اند و زیان وارده که 
متاثر از باختن دارایی اندوخته شده یا فروخته شده در سایر بازارها بوده بسیار 

دردناک شده است.

کف خیابانی که دولت نمی بیند!
یك کارشناس مسائل اقتصادی معتقد است بسیاری از مسائل کنونی کشور 
به هیچ عنوان ارتباط مستقیمی با تحریم ندارند. برای نمونه اختلاف قیمت 
کارخانه و بازار در خودرو هیچ گونه ارتباطی با تحریم نداشته و ندارد.« آلبرت 
بغزیان، کارشناس مسائل اقتصادی و استاد دانشگاه تهران، در ارزیابی خود از 
وضعیت اقتصادی کشور در شاخص های کلان اقتصادی گفت: »بر این باور 
هستم که تورم و لحظه ای شدن قیمت ها به درد و رنجی بزرگ برای مردم 
ایران تبدیل شده است. برای نمونه بالا رفتن قیمت کرده در بازار جنجالی 
بزرگ را در سطح کلان جامعه به همراه داشت. در مجموع، از بورس به 
عنوان بزرگ ترین بازار سرمایه گرفته تا یك کالای کم اهمیت همچون کره، 
متاسفانه اوضاع مساعد نیست. واقعا ناظران اقتصادی نمی دانند به شهروندان 
چه توضیحی بدهند و روند تغییرات اقتصادی کشور را چگونه تحلیل کنند.« 
وی افزود: »در سطوح مختلف همانند خودرو، بورس، افزایش قیمت کالاها و... 
باید دولت وارد عرصه شود و به مردم توضیح بدهد که چرا وضعیت اقتصادی 
کشور به چنین آسیب های دچار شده است. نكته قابل توجه این است که 
متاسفانه وزارتخانه های مختلف دولت همانند اقتصاد، صنعت یا رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشور، هیچ گونه اظهار نگرانی نمی کنند. این مساله اکنون 
موجب بی اعتمادی ای گسترده در سطح جامعه شده است که البته به آسانی 
نیز قابل بازگشت نخواهد بود. برای مثال، ضروری است که دولت اقداماتی 
جدی را انجام دهد و به همه گان نشان دهد که چرا برای نمونه بازار بورس 

کشور دچار چنین وضعیتی از افت سهام شده است.«

کلید رونق پایدار بورس
میثم هاشم خانی در کنال تلگرامی خود نوشت: به عنوان فردی که ۱۱ سال 
است سهامدار هستم و اتفاقا در یك ماه اخیر هم در بورس ضرر کرده ام، کاملا 
با تزریق منابع بسیار محدود »صندوق توسعه ملی« به بورس مخالفم. این 
اقدام، مشابه »دلار ۴۲۰۰« پرفساد و بسیار کم اثر است. وی افزود: فساد این 
اقدام را می توان از روی تجربه های تلخ »توزیع سكه طلای دولتی« یا »قیر 
رایگان« یا »لاتاری خودرویی« و... ردیابی کرد. این اقتصاددان تاکید کرد: 
اینكه در شرایط تحریمی سنگین بخواهیم منابع اندک صندوق توسعه ملی را 
به بورس تزریق کنیم، یا سهام شرکت های دولتی را با تخفیف بفروشیم )در 
قالب ETF ها(، یا سود سپرده ها را آن قدر کم کنیم که عامه مردم به اجبار 
به بورس بروند، همگی یعنی »تخریب اقتصاد ملی« برای » رونقی موقت و 

زودگذر« 

رونق زودگذر

رییس کل بانك  مرکزي بار دیگر در »صفحه 
اینستاگرامي« خود مقصر التهاب جدید 
بازار ارز را » امریكا« نامیده و عنوان کرده 
که این کشور »مي خواهد با تبلیغ به  کار 
انداختن سازوکار ماشه به بازار ارز ایران 
فشار آورد و نوسان راه بیندازد.« همتي 
که پیش از این گفته بود »بانك مرکزي از 
ارزپاشي به بازار خودداري خواهد کرد« این 
 بار به صراحت عنوان کرده که »بانك  مرکزي 
تزریق دلار به بازار را چند برابر مي کند!« 
»نرخ هاي  که  گفته  چندمین بار  براي  او 
بازار ارز اقتصادي نیستند« و مردم نباید 
»دارایي هاي خود را درمعرض ریسك بازار 
کل  رییس  اعتقاد  بر خلاف  دهند.«  قرار 
بانك مرکزي، گزارش ها نشان مي دهد که 
روند تقاضا در بازار ارز همچنان بالاست و 
نقدینگي خارج شده از بورس که تخمین 
زده مي شود، بالغ بر ۲۰ هزار میلیارد تومان 
باشد؛ در بازارهاي سرمایه اي رقیب در حال 
چرخش است. هر چند در میان اقتصاددانان 
شائبه  دولت،  منتقد  نیروهاي  برخي  و 
افزایش تعمدي نرخ ارز براي جبران کسري 
بودجه دولت در سال جاري نیز مطرح شده 
به  دولت  بدهي  آمارها،  براساس  است.  
بانك مرکزي از ۳۵،۴ هزار میلیارد تومان 
در پایان تیر ماه ۱۳۹۷ به ۹۷ هزار میلیارد 
تومان در پایان خرداد ماه ۱۳۹۹ رسیده 
که نشان مي دهد حدود ۶۱،۶ هزار میلیارد 
تومان افزایش یافته است. در این میان در 
روزهاي اخیر بحث تسعیر مجدد دارایي هاي 
از  یكي  عنوان  به  مرکزي  بانك  خارجي 
راهكارهاي دولت جهت جبران بخشي از 
کسري بودجه و پرداخت بدهي ها مطرح 
شده است. در این روش بانك مرکزي، ارزي 
را که از دولت به واسطه صادرات نفتي یا 
صادرات کالاهاي غیرنفتي تحویل مي گیرد 
با نرخي مصوب تبدیل به ریال کرده و براي 
هزینه کرد جاري یا عمراني تحویل دولت 
مي دهد. نرخ تسعیر ارز در سال ۸۹، هزار 
و ۲۲۶ تومان اعلام شد، این رقم در سال 
۹۱ به ۲۴۰۰ تومان رسید سپس بیش از 
۳۰۰۰ تومان شد و نهایتا با ۴,۲۰۰ تومان 
محاسبه مي شد و گویا قرار است به ۸,۵۰۰ 

تومان برسد. در سال ۱۳۷۱ نیز دولت وقت 
زماني که نرخ ارز با جهش رو به رو شد 
مابه التفاوت نرخ ارز به عنوان یكي از منابع 
درآمدي دولت در قانون بودجه صراحتا با ۳ 
منبع ذکر شد که عبارتند از: درآمد ناشي از 
فروش نفت، درآمد ناشي از مالیات و درآمد 
ناشي از تسعیر نرخ ارز. در پایان دولت دهم 
نیز دولت وقت قصد داشت از طریق تسعیر 
قیمت ارز، بدهي هاي دولت به بانك مرکزي 
را تسویه کند که مجلس مخالفت کرد. حال 
در سال آخر دولت فعلي نیز زمزمه هایي 
در این زمینه شنیده مي شود.  در روش 
»تسعیر ارز« بانك  مرکزي، ارزهاي دولت را 
مي گیرد و معادل آن ریال پرداخت مي کند 
و دارایي ارزي در ترازنامه بانك  مرکزي جاي 
مي گیرد و در تجدید ارزیابي دارایي هاي 
ارزي بانك  مرکزي با نرخ دلار جدید که 
امروز ۲۵ هزار تومان است، مابه التفاوتي 
ایجاد مي شود که مي تواند صرف ذخیره 
انباشته شود اما دولت این مابه التفاوت  را 
براي تسویه بدهي خود به بانك مرکزي 
که از بانك ها منتقل شده است، استفاده 
مي کند. روشي که به گفته یك کارشناس 

بانكي تورم زا و خطرناک است.  

دولت به تعهدات 
خود عمل نکرد

کامران ندري، عضو هیات علمي پژوهشكده 
پولي و بانكي در گفت وگو با خبرنگار اعتماد 
در مورد افزایش بدهي دولت به بانك مرکزي 
مي گوید: دولت همواره در سال هاي گذشته 
بخشي از منابع مورد نیاز خود را از بانك ها 
دریافت مي کرده که این موضوع هم صرفا 
در این دوره ریاست جمهوري نبوده و از 
مورد نیاز  منابع  از  بخشي  قبل  سال هاي 
دولت از سوي شبكه بانكي تامین شده است. 
ندري ادامه مي دهد: در این مدت دولت به 
بانك ها بدهكار شده و به دلیل عدم پرداخت 
مرکزي  بانك  سراغ  به  بانك ها  بدهي ها، 
رفته اند و بدهي بانك ها به بانك مرکزي 
نیز افزایش پیدا کرده است. این کارشناس 
بانكي با تاکید بر اینكه دولت به تعهدات خود 
عمل نكرده است، مي گوید: بانك ها اسنادي 

عدم  و  داده اند  ارایه  مرکزي  بانك  به  را 
پرداخت بدهي ها و افزایش مطالبات شان 
از دولت را دلیل اصلي افزایش بدهي خود 
به بانك مرکزي عنوان کرده اند. ندري ادامه 
مي دهد: به همین منظور با کمك مجلس 
بدهي  پرداخت  در خصوص  تمهیداتي 
بانك ها به بانك مرکزي اندیشیده شد تا 
از حجم این بدهي کاسته شود و مقرر شد، 
تهاتري بین بانك مرکزي، دولت و بانك  ها 
صورت گیرد و با این تصمیم، بدهي دولت 
به بانك ها به بدهي دولت به بانك مرکزي 
تبدیل شد و همین موضوع باعث افزایش 
چند برابري بدهي دولت به بانك مرکزي 
میزان  این  مي دهد:  ادامه  او  است.  شده 
افزایش بدهي دولت به بانك مرکزي به هیچ 
عنوان به معناي خلق پول جدید و افزایش 
پایه پولي نبوده بلكه صرفا به موجب قوانین 
بودجه، بدهي بانك ها به بانك مرکزي به 
بدهي دولت به بانك مرکزي انتقال یافته 
است. او با بیان اینكه از این افزایش بدهي ها 

آمار دقیقي 
از  یكي  مي گوید:  نیست،  دسترس  در 
مشكلات ما در کشور عدم دسترسي به 
آمار و اطلاعات درست است و نمي توان به 
صورت دقیق رشد ۹۰ درصدي بدهي دولت 
به بانك مرکزي که برخي از سایت هاي 
این  پذیرفت.  را  کرده اند  عنوان  خبري 
این مدت  بانكي مي گوید: در  کارشناس 
دولت راه حل هایي را در پیش گرفته که یكي 
از آنها پرداخت بدهي ها از محل مابه التفاوت 
نرخ ارز است و این موضوع نشان مي دهد، 
دولت ارزهایي را در اختیار داشته تا بتواند با 
نرخي بالاتر بفروشد و این بدهي را بپردازد 
یا اینكه دولت از خالص دارایي بانك مرکزي 
درآمدهایي را شناسایي مي کند تا آن را به 
عنوان مالیات اخذ کند و به جاي آن از بانك 
مرکزي مي خواهد که آن را از بدهي هاي 
دولت کسر کند. ندري ادامه مي دهد: در 
محل  از  دولت  ارزي  درآمدهاي  گذشته 
فروش نفت تامین مي شد و در ترازنامه بانك 
مرکزي نیز محاسبه مي شد و معادل آن 
بانك مرکزي ریال به دولت پرداخت مي کرد 

و دلارهاي نفتي را در بازار مي فروختند.

تامین بودجه دولت 
تورم زاست

او مي گوید: در سال هاي اخیر یعني سال هاي 
۹۸ و ۹۹ به دلیل کسري بودجه، دلار موجود 
در صندوق توسعه ملي به بانك مرکزي واریز 
شد اما باتوجه به مسدود بودن منابع ایران، 
رییس کل بانك مرکزي اعلام کرد، تامین 
بودجه دولت در این شرایط از این محل باعث 
افزایش پایه پولي خواهد شد و تورم زاست. 
ندري در مورد عملیات تسعیر ارز نیز مي گوید: 
نرخ گذاري کالاهاي اساسي)دارو و خوراک 
دام و...( مدت ها با نرخ ارز ۴۲۰۰ توماني انجام 
مي شد و با این حال رانت زیادي در بازار شكل 
گرفت و یك عده از این رانت استفاده کردند و 
به نظر مي رسد در این شرایط بهترین راه حل 
پرداخت یارانه به وزارت بهداشت باشد تا افراد 
نیازمند بتوانند مایحتاج دارویي خود را تامین 
کنند. او ادامه مي دهد: در این مدت شاهد آن 
بودیم که نظارت بر کالاهایي نظیر گوشت و 
تخم مرغ نسبت به کالاهاي دیگر بیشتر بود 
اما در مقابل قیمت کالاهایي مانند مسكن و 
خودرو به  شدت بالا رفت و این موضوع نشان 
مي دهد که ارزش ریال مدام در حال افت 
کردن است و مردم هم که دستمزدشان را به 
ریال دریافت مي کنند با تسعیر ارز با مشكلات 

اقتصادي بیشتري روبه رو مي شوند. 
امكان  در خصوص  بانكي  کارشناس  این 
پرداخت بدهي دولت از طریق تسعیر ارز 
مي گوید: بعید به نظر مي رسد، دولت با این 
انگیزه بخواهد این نرخ را تغییر دهد اما در 
این شرایط باید تصمیمي اتخاذ کند تا بتواند 
نرخ تورم را کم کند. در گذشته بانك مرکزي 
ارزهایي که به واسطه فروش نفت از دولت 
دریافت مي کرد را با نرخ مشخصي تبدیل به 
ریال مي کرد و آن را براي صرف هزینه هاي 
به دولت تحویل مي داد.  و عمراني  جاري 
بر اساس قانون این منابع ارزي متعلق به بانك 
مرکزي است و چون قبلا تبدیل به ریال 
شده و دراختیار دولت قرار داده است عملا 
نمي تواند بار دیگر ارزهایي که در سپرده بانك 
مرکزي وجود داشته و متعلق به بانك مرکزي 
است را با نرخ دیگري تسعیر کند.  او مي گوید: 
اگر دولت کسري مي آورد باید با رشد تولید و 
افزایش درآمد مالیاتي در سال هاي آتي از محل 

درآمدهایش آن را صاف کند. 
با روش فعلي تسعیر ارز  در کشور ما تنها بدهي 
دولت پاک شده اما به این معناست که هزینه ها 
با منابع پولي بانك  مرکزي پرداخت شده و 
علت عمده تورم بالا هم همین است. دولت 
نباید امكان فروش ارز به بانك مرکزي را 
داشته باشد و اگر ارزي نزد دولت است باید 

در بازار عرضه شود.

التهاب ارزي، بدهي دولت به بانك مرکزي را بالا مي برد؟؛

تورم زایي با سازوکار تسعير ارز
بانک مرکزي چگونه و با چه استدلالي دستورالعمل قبلي را »پاک«  و دستورالعمل جدیدي ابلاغ می کند!

ــر   ــزرگ نظی ــدگان ب ــه ارز صادرکنن ــت عرض ــک مرکــزي محدودی ــد بان ــم جدی ــا تصمی ب
ــش از  ــه پی ــي ک ــد. صادرکنندگان ــته ش ــت برداش ــولادي و معدني هاس ــیمي ها، ف پتروش
ــاي  ــه صرافي ه ــروش ارز ب ــق ف ــد و ح ــي بودن ــاي بانک ــال صرافي ه ــروش ارز از کان ــه ف ــزم ب ــن مل ای
ــک  ــا و بان ــه بانک ه ــده را ب ــداري  ش ــا، ارز خری ــي بانک ه ــي صراف ــه قبل ــتند. در روی ــي را نداش تضامن
مرکــزي مي فروختنــد و تخصیــص ارز بــه واردات از کانــال بانک هــا انجــام مي شــد؛ امــا حــالا بــا رویــه 
جدیــد قــرار اســت، ســبد فــروش و خریــد ارز نیــز متنــوع شــود و ارز صادراتــي بــا ســرعت بیشــتري 
ــا چــه  ــه و ب ــاز هــم مشــخص نیســت کــه بانــک مرکــزي چگون ــه دســت متقاضــي برســد. البتــه ب ب
اســتدلالي دســتورالعمل قبلــي را »پــاک« کــرده و دســتورالعمل جدیــدي را نوشــته و ابــلاغ کرده اســت.
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اتحادیه  نایب رییس  تولید تعطیل شد؟  ۷۰ درصد صنعت مبلمان در سال جهش 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان مبلمان ایران با بیان اینكه بیش از ۳۰ درصد شرکت هاي فعال 
در ۶ ماهه گذشته زمین گیر شدند، گفت: بیشتر واحد هاي تولیدي باقیمانده هم تنها با حدود 
۳۰ درصد ظرفیت در حال کار هستند. به گفته رسول زاده، این صنعت بیش از ۹درصد تولید 
و ۹درصد اشتغال کشور را به خود اختصاص داده است، اما به اندازه تاثیرگذاري اش در اشتغال 
دیده نمي شود. رسول زاده مي گوید: عمده صادرات مبلمان ما به بازار عراق و افغانستان است.

افزایش قیمت کالاهاي دیجیتال باعث سردرگمي و تغییر سلیقه مردم در بازار شده است. 
در پي افزایش نرخ ارز و عبور قیمت دلار از مرز ۲۶ هزار تومان، قیمت کالاهاي وارداتي 
رشد چشمگیري داشته، به طوري  که قیمت برخي از این کالاها از ابتداي سال تاکنون، 
افزایشي بیش از دوبرابر داشته است. پس از شیوع ویروس کرونا و آغاز دورکاري و برگزاري 
کلاس هاي مجازي، گوشي هوشمند و اینترنت که هزینه هاي مصرفي آن در سال هاي 

قبل در سبد هزینه خانوار قرار نداشت، به سایر هزینه ها اضافه شده است.

 نوســان:»پولت را به هر چیزي 
تبدیل کن و برو فقط ریال نگه 
ندار!« این جمله تقریبا یک بار 
خطاب به هر ایراني گفته شده 

است. 
کشــوري که درگیر تورم بیش از ۳۰ 
درصد، سرعت رشــد نقدینگي حدود 
۳۱,۳ درصد و رقــم نقدینگي بالغ بر 
۲۵۶۱ هزار میلیارد است هر لحظه از 
ارزش پولش کم مي شــود و افراد نیز 
براي حفظ قدرت خریــد خود از هیچ 

کوششي فروگذار نمي کنند.  
در ۱۳ سال اخیر)از ســال ۸۵ تا ۹۸( 
خالص حساب ســرمایه منفي ۱۶۴ 

میلیارد دلار بوده است. 
هر چند تغییرات در حســاب سرمایه 
تعاریــف متعددي دارد و عــده اي آن 
را مساوي خروج ســرمایه مي دانند، 
بــراي  زنــگ خطــري  مي توانــد 
سیاستمداران و تصمیم سازاني باشد 
که هم و غم خود را براي جذب سرمایه 

به کشور به کار مي گیرند. 
آمارها نشــان مي دهد، ایراني ها براي 
استفاده بهینه از ســرمایه هاي خود و 
»تبدیل به احسن« آنها به فكر خرید 

خانه در کشورهاي همسایه هستند.
 بر اســاس آخرین گزارش مرکز آمار 
ترکیه که ابتداي شــهریور ماه منتشر 
شــد در ۷ ماه نخســت ســال جاري 
میلادي، ایراني هــا حدود ۳۱۶۸ فقره 
ملك در شــهرهاي مختلــف ترکیه 

خریداري کرده اند. 
هر مــاه ۴۵۳ خانه. به بیــان دیگر هر 
ماه ۴۵۳ ایراني ســرمایه خــود را به 
رغم شیوع کرونا و بســته بودن مرزها 
از کشــور خارج مي کنند تــا از ارزش 
آن کم نشود. بررســي ۱۵ سال اخیر 
اقتصاد ایران و حساب خالص سرمایه 
نشان مي دهد، روند خروج در سال هاي 
منتهــي بــه بحران هاي سیاســي، 
اقتصادي و تشــدید مشكلات داخلي 

بیشتر شده است. 
هر چنــد در برهه هایــي دولت براي 
جلوگیري از خروج ســرمایه اقدام به 
افزایش نرخ ارز کرده تا بتواند سرمایه ها 
را در داخل نگه داشته و هزینه فرصت 

انتقال آنها را افزایش دهد. 
با وجود صحبت هاي سیاست گذاران 
مبنــي بر جــذب ســرمایه ها و ورود 
ســرمایه گذار خارجي به کشور آنچه 
آمارها نشان مي دهد، ورود بسیار کند 
سرمایه هاي خارجي به کشور و خروج 

تند و تیز آن از کشور است. 
مطابق با آمارهــاي بانك مرکزي طي 
سال هاي ۸۵ تا ۹۸ حدود ۱۶۴ میلیارد 
دلار سرمایه از کشور خارج شده است. 

و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر 
صنایع دستی از تشكیل جلسه با وزیر بهداشت 
و برای رفع محدودیت های سفر خبر داد و 
گفت: اگر این محدودیت ها ادامه یابد، تمام 
سرمایه گذاری های گردشگری نابود می شود، 
فعالان گردشگری ورشكسته می شوند و دیگر 

قابلیت برگشت نخواهند داشت. 
علی اصغر مونسان با ابراز نارضایتی از اینكه 
تولید  با وجود سهمی که در  گردشگری 
ناخالص داخلی و اشتغال دارد، مورد حمایت 
قرار نمی گیرد، به وضعیت موجود گردشگری 
در کشور اشاره کرد و افزود: گردشگری در 
ابتدای شیوع ویروس کرونا در بسیاری از 
کشورها صفر شد، مرزها بسته شد، پروازها 
کاهش یافت و ویزای گردشگری دیگر صادر 
نشد اما به مرور این محدودیت ها برداشته شد، 
چرا که گردشگری در همه کشورها علاوه بر 
موضوع اقتصادی کارکرد مهم اجتماعی و 

فرهنگی دارد.
 در ایران نیز تا پایان ماه اردیبهشت گرشگری 

داخلی و خارجی تعطیل شده بود. 
هرچند که ما هتل ها را مطلقا تعطیل نكرده 
بودیم و عمده هتل ها به دلیل نبود مشتری 
خودجوش اقدام به تعطیلی کردند، چون 
هزینه نگهداری هتل بالا است، در برخی 
استانداران هتل ها  به دستور  مناطق هم 

بسته شد.
 به هر حال در خردادماه گشایش های ایجاد 
شد و حجم زیاد سفر اتفاق افتاد و تاسیسات 
گردشگری نفسی کشیدند اما با راه افتادن موج 

دوم کرونا، سفرها دوباره متوقف شد.

ضررهای زیاد
در حوزه گردشگری

وی افزود: توقف سفرها زیادی طولانی شده 
تحت  گردشگری  می گفتیم  الان  تا  است. 
فشار است اما اگر این روند ادامه یابد تمام 
سرمایه گذاری ها نابود می شود و فعالان این 
حوزه ورشكست خواهند شد و قابلیت برگشت 
هم پیدا نمی کنند. خوب می دانم همه آنهایی 
که در این بخش فعال بودند ضرر زیادی را 
متحمل شده اند. ناراحت کننده تر این است که 
بسیاری از جوان ها هرچه داشتند جمع کردند، 
وام گرفتند تا بومگردی راه اندازند و قرار بود 
از عید شروع به کسب درآمد کنند که نه تنها 
درآمدی به دست نیاوردند، حالا باید اقساط وام 
را هم بپردازند، اضافه بر آن مالیات و هزینه های 
بیمه تامین اجتماعی را هم دارند. فشار عجیبی 
میراث  است.وزیر  وارد شده  گردشگری  به 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درباره 
راه حل نجات گردشگری از این وضعیت، اظهار 
کرد: صحبت های خوبی با دکتر نمكی ـ وزیر 
بهداشت ـ داشتم، خوشبختانه ایشان تلاش 
می کند همه بخش ها را خیلی خوب ببیند. 
نظر به این که سلامت و جان مردم مهم است و 
کادر درمان خسته شده اند و ما نباید بار جدیدی 
به آنها اضافه کنیم، قرار شد ظرف هفته آینده 
جلسه مشترکی با وزیر بهداشت داشته باشیم 
تا مثلا اجازه دهیم تورها و گروه های خارجی 
که سفرشان قابلیت کنترل دارد تحت پروتكل 

مشترک، برقرار شود.
مونسان درباره رفع محدودیت سفرهای داخلی 
نیز گفت: از وزیر بهداشت خواهش کردیم به 

جای توصیه های »سفر نرویم« روی »سفر 
هوشمند و مسؤولانه« تاکید شود. ما هم مثل 
وزارت بهداشت با این حجم از سفر که اکنون 
اتفاق می افتد، مخالفیم، چون برای گردشگری 
منافعی ندارد. اینكه هر کسی ماشین اش را 
بردارد، هر جایی خواست چادر بزند و یا در 
خانه های مختلف اتراق کند، نه تنها به درد 
نمی خورد که باعث انتشار کرونا هم می شود. 
اما با توجه به رعایت پروتكل ها در ناوگان 
حمل ونقل و هتل که وزارت بهداشت هم قبول 
دارد، این سفرها می تواند در قالب تورهای 

گردشگری اتفاق افتد.
وی با اشاره به انبوه سفرها در مسیر شمال 
میراث  وزارت  آنكه  وجود  با  افزود:  کشور 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی توزیع 
سفر را انجام داده و در این سال ها سعی کرده 
اما  کند  کار  کشور  غرب  گردشگری  روی 
همچنان با ترافیك های شمال مواجهیم. شاید 
در گذشته زیرساخت مناطق غربی مشكل 
داشت ولی الان شرایط قابل قبول است. وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 
اظهار کرد: با توجه به حمایت های اندکی که 
از گردشگری می شود و هنوز به عنوان بخش 
مهم اقتصادی از آن حمایت جدی نمی شود، 
سهم گردشگری در تولید ناخالص داخلی ۶/۸ 
درصد است، در حالی که سهم گردشگری در 
تولید ناخالص جهانی ۱۰/۳ درصد بوده است. 
یا سهم گردشگری در اشتغال در بعُد جهانی 
۱۰ درصد است و در ایران این سهم ۷/۳ درصد 
بوده است. می بینید که این اعداد چقدر به سهم 

جهانی نزدیك است.

تغییر همیشه 
سخت است

وی در پاسخ به این سوال که چرا از گردشگری 
با وجود چنین تاثیری حمایت نمی شود و به آن 
پول نمی دهند، گفت: بالاخره تغییر همیشه 
سخت بوده، در همه جای دنیا این طور بوده، اما 
در ایران سخت تر است. ما عادت کردیم اقتصاد 
را در نفت، کشاورزی و صنعت ببینیم، البته که 
آنها لازم اند و باید باشند، ولی باید فكری برای 
اقتصادهای نوظهور کنیم. در همه جای دنیا به 
ویژه کشورهای در حال رشد، گردشگری را راه 
میانبر می دانند، حتی در کشورهای ثروتمندِ 
دنیا، گردشگری جایگاه بالایی دارد، مگر آنها 

ظرفیت صنعتی ندارند!
مونسان در پاسخ به این سوال که گردشگری 
باید از کجا حمایت شود، تاکید کرد: کل کشور 
و مشخصا نظام برنامه ریزی کشور باید از این 
بخش به عنوان اقتصاد نوظهور حمایت کند. 
این اقتصاد مردم پایه است. بخش گردشگری 
با اندک حمایت ها می تواند دستاورد بزرگی 
داشته باشد. مثلا با ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان 
می توان شغل ایجاد کرد اما در صنعت با ۵۰۰ 
میلیون تا یك میلیارد اشتغال ایجاد می شود. 
پایداری اشتغال گردشگری به شدت بالاست. 
فشارهای  و  تحریم  با  گردشگری  اشتغال 
خارجی به هم نمی ریزد. در همین فشارهای 
تحریم و با وجود همه اتفاقاتی که در سال ۹۸ 
رخ داد، مثل سیل نوروز و ماجراهای بنزین، 
شهادت سردار قاسم سلیمانی، درگیری های 
منطقه ای و هواپیمای اوکراینی که هر یك 
می توانست تهدیدی بزرگ باشد، گردشگری 

رشد بی نظیری را تجربه کرد.
پویایی  در  گردشگری  تاثیر  درباره  وی 
کسب و کارهای خُرد و نشاط مردم به دیداری که 
با نمایندگان مجلس داشت، اشاره کرد و افزود: 
در آن جلسه، نماینده مردم سرعین می گفت 
با دیدن وضعیت شهر می خواسته گریه کند. 
این شهر کاملا با گردشگری اداره می شد. یا در 
کلانشهری مثل مشهد، ببینید در چه وضعیتی 
به سر می برد، حالا مدام سد و نیروگاه بسازیم، 
شهر که پویا نمی شود البته که اینها نیاز است. 
اما برای فعال شدن کسب و کار خُرد که درآمد 
آن مستقیم به سفره مردم می رود، موضوع 
گردشگری اهمیت دارد. وقتی شهر پویا است 
و گردشگر دارد همه صنوف می فروشند، ولی 
ما به این نكته توجه نمی کنیم، چون دنبال 
پروژه های بزرگ هستیم، دوست داریم بگوییم 
نیروگاه و پالایشگاه ساختیم، من به لحاظ رشته 
تحصیلی ام و کارهایی که انجام دادم همه اینها 
را خوب می فهمم. مونسان گفت: در گردشگری 
می توان  حمایتی  حداقل های  با  راحتی  به 
پویایی وسیعی در کشور ایجاد کرد و اقتصاد 
مردمی شكل می گیرد. زنجیره گردشگری 
بزرگ است و اشتغال و پویایی وسیعی را ایجاد 
می کند. درست است که کرونا به گردشگری 
آسیب زده اما نشان داد چه نقشی داشته است. 
حالا به این نقش نشاط آفرینی را اضافه کنید. 
اگر گردشگری نباشد نشاط اجتماعی اتفاق 
نمی افتد، بابت نشاط اجتماعی چه عدد و رقمی 

بگذاریم که اهمیت آن را نشان دهیم!

تمام سرمایه گذاری های گردشگری نابود می شوند! 

قيمت هاي نجومي  در بازارهاي خلوت70 درصد صنعت مبلمان تعطيل شد
  نگاه

دغدغه های وزیر میراث فرهنگی از حال وخیم این روزهای صنعت گردشگری؛ گزارش

سد نرخ ارز
مقابل فرار سرمایه

هیچ اقتصادی نمی تواند همیشه بر مدار رشد مثبت عمل کند همان طور 
که هیچ جانداری نمی تواند بدون درگیر شدن با بیماری، عمر کند. اما، 
میان بیماری تا بیماری تفاوت های اساسی و مهمی وجود دارد. برخی از 
بیماری ها گذرا و براحتی درمان پذیرند. برخی نیز عمیق و صعب العلاج اند. 
اقتصادهایی که در دوره  ی تاریخی بلندمدت، در مجموع عملکرد قوی 
دارند، توانایی بهتری برای مواجهه با رشد منفی بخاطر عواملی چون کرونا 

یا حتی بحران  های اقتصادی چون بحران ۲۰۰۸ را دارند. 
در نقطه ی مقابل، اقتصادهای با عملكرد ضعیف در بلندمدت، توانایی مواجهه با 
موقعیت های رکودی جدید را از دست می  دهند. درست مانند انسانی که بر اثر 
بیماری سختی ، توانایی بازسازی خود را از دست داده و اندام نحیفش در برابر 

شوکی جدید به شدت آ سیب پذیر می شود. 
عملكرد اقتصاد ایران ، از نگاه تاریخی بلندمدت، بسیار ضعیف است. میانگین 
رشد اقتصادی سال های ۱۳۵۸ تا ۱۳۶۸ منفی ۱.۶ درصد بود. دهه های ۱۳۷۰ 
و ۱۳۸۰ در پرتو درآمدهای ارزی افزایش یافته، به طور متوسط حدود ۵ درصد 
در سال بود. سال های ۱۳۹۰ تاکنون نیز تقریباً برابر صفر است. میانگین رشد 

حدود دو دهه از چهار دهه، در مجموع منفی بوده است.
از منظر اقتصادی، رشــد منفی بیش از اندازه، به معنــای ناتوانی اقتصاد در 
انباشت ســرمایه و ساختارســازی فعالیت های تولیدی در جهت تولیدات با 
بهره وری بالاست. مثالی می زنم. چندین سال است که از بحرانی به نام بحران 
در صنعت فرش نام برده می شود. این  که با ظهور رقبایی به نام چین و هند و 
پاکستان، مزیت نســبی تولید فرش در ایران، در سایه تولید مبتنی بر نیروی 
کار ارزان قیمت آن ها قرار گرفته و بنابراین، با از دست رفتن بازارهای صادراتی 
از سویی و اشباع بازار داخلی از ســوی دیگر، بخشی از نیروی کار فعال در این 
صنعت با مشكل کار مواجه هستند.  این مشكل، به عنوان یك مثال ملموس، 
در اصل، ناشی از ناتوانی اقتصاد ایران در تجدید ســاختار اقتصاد ی و انتقال 
منابع از رشته فعالیت های با ارزش افزوده کم تر به رشته فعالیت  های با ارزش 
افزوده ی بالاتر است. از دست رفتن مزیت نسبی در چنین تولیداتی، با ظهور 
رقبایی جدید، امری طبیعی است. در چنین شــرایطی، اگر اقتصاد در مسیر 
تكاملی خود رشد خوبی داشته باشد، می تواند براحتی چنین تولیداتی را به 
کشــورهای دیگر واگذار و منابع از جمله نیروی کار را در رشته فعالیت های با 
ارزش افزوده ی بالاتر درگیر کند. تولید فــرش با برندهای هنری، یكی از این 
موارد هســت که لازمه ی آن ورود به مرحله ی اقتصــاد دانایی محور و خلاق 
محور هست. لازمه ی این نیز، هم رشد فناوری تولیدات به صورت عمومی به 
مرزهای جهانی، هم رشد درآمد ســرانه به طور پایدار و هم تعامل سازنده با 

اقتصاد جهانی است. 
به طور مشخص در این مورد، از سویی رشد کیفی مبتنی بر پیشرفت فناوری، 
موجب افزایش بهره وری و کنترل فشارهای تورمی و در نتیجه ارتقای مزیت 
رقابتی می شود. ازسوی دیگر، با رشد بخش گردشگری، تولیدات هنری فرش، 
جایگاه جهانی فرش غیر هنری را کسب و موقعیت خود را در گذر زمان تثبیت، 
و با کار کمتر صرف شده ای درآمد ارزی بیش تری کسب می کند که به معنای 
ارتقای بهره وری اســت. بحران صنعت فرش،  نمادی از بحران اقتصاد ایران 
است. رشته فعالیت های سنتی مبتنی بر فناوری تولید پایین یا غیرخلاقانه، 
توانایی رقابت با رقبا را ندارند. از سوی دیگر، بدلیل عدم ساختار سازی، امكانی 
برای جذب نیروی کار در رشــته فعالیت های دیگر وجود ندارد. به این اعتبار، 
اقتصاد ایران درگیر یك بحران ســاختاری و عمیق هست که متفاوت از رشد 

منفی اقتصادهای دیگر بر اثر کرونا یا حتی بحران مالی چون ۲۰۰۸ است.
پیامدهای اجتماعی چنین موقعیتی چیســت؟ به طــور خلاصه می توانیم 
بگوییم: اول، استمرار ناتوانی در ارتقای بهره وری و در نتیجه تشدید موقعیت 
رکود تورمی. دوم، تشدید فقر و محرومیت و به بیانی بهتر پولاریزه )دو قطبی( 
شدن جامعه. تورم همراه با رکود، نابرابری را دامن می زند و به پولاریزه شدن 
جامعه سرعت بیش تری می دهد. ســوم، این روند، در صورت، عدم برگشت، 
نمی تواند سر از انباشته شدن خشم اجتماعی در نیاورد. وقایع دی ۹۶ و آبان 
۹۸، می تواند دوباره تكرار بشود. به تعبیر آلبرت هیرشمن، قانون " بقای انرژی 
اجتماعی " در همه جا در کار هست. اگر، مسایل چه در عرصه ی داخلی و چه 
در عرصه ی بین المللی، حل و فصل نشوند، شورش ها بمانند آتش زیر خاکستر 

هستند که در زمانی دیگر، دوباره، شعله  ور می شوند. 
استمرار وضع کنونی مبتنی بر تحریم ها و انباشــت سرمایه و رشد اقتصادی 
بسیار ضعیف بلندمدت، به معنای بدتر شدن وضع رفاهی بخش قابل توجهی 
از جمعیت و تشــدید بحران بیكاری، بخصوص بیكاری جوانان، اســت. در 
چنین شرایطی، پدیده طبقه ی نوکیسه ی باستی هیلز نشین، چاشنی خشم 

اجتماعی را بیش تر از قبل می کند.

پیامدهای اجتماعی 
رشد اقتصادی منفی

نمادهای بحران در اقتصاد ایران؛

 نوســان: مصطفي تنهــا، ســخنگوي انجمن 
صنعت تایر بــا اعلام اینكــه ثبت تولیــد و توزیع 
سیستمي لاســتیك در ســامانه تجارت آغاز شده 
اســت، گفت: با اجرایي شــدن این موضــوع بازار 
ســیاه لاســتیك برطرف مي شــود. وي با اشاره به 
اینكه قرار اســت براســاس توافقات به عمل آمده 
میان تولیدکنندگان و توزیع کنندگان لاســتیك بــا وزارت صمت فروش 
تایر به صــورت اینترنتي و در ســامانه جامع تجارت صــورت گیرد، اظهار 
کرد: بر این اســاس تولیدکننده میزان تولید خود را در سامانه جامع تجارت 
درج و از آن طرف توزیع کنندگان تایر خود را در ســامانه جامع تجارت ثبت 
مي کنند. وي افزود: پیش از این برخي تایرهــا را از تولیدکنندگان دریافت 
و به جاي توزیع با قیمت مناسب در بازار ســیاه به فروش مي رساندند که با 
سیستمي شدن فروش این گونه اقدامات دیگر در بازار به وجود نخواهد آمد.

 نوسان: رییس سازمان جهاد کشاورزي مازندران  
گفت: ســال ۹۸ یك میلیون و ۵۵۰ هزار تن برنج 
وارد کشور شــد، اما در ســال ۹۹ واردات برنج در 
فصل برداشت ممنوع شــد که در حال حاضر هم 
ممنوع است و قرار شــد وارداتي که انجام مي شود 
با ارز نیمایي باشد. رییس سازمان جهاد کشاورزي 
مازندران بیان کرد: محصولات مهمي در اســتان مازندران تولید مي شود 
که برنج یكي از آن محصولات استراتژیك و اشتغالزاست که سالانه بالغ بر 
۲۱۰ هزار هكتار از شالیزارهاي استان به کشت اول اختصاص پیدا مي کند 
و امسال هم ۲۱۵ هزار هكتار از شــالیزارهاي مازندران زیرکشت برنج رفته 
اســت. شــهیدي فر با بیان اینكه تاکنون ۲۰۰ هزار هكتار از شالیزارهاي 
استان برداشت شده است، گفت: در حال حاضر قیمت برنج نسبت به سال 

قبل ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش پیدا کرده است.

 نوســان:  بر آخرین آمار اعلامي مدیرکل بیمه 
بیكاري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي، از زمان 
شیوع بیماري کرونا تا اواخرشهریورماه یك میلیون 
و ۳۳ هزار نفر مســتمري بیــكاري کرونا دریافت 
کردند. بر اســاس آخرین آمار اعلامي »مســعود 
بابایي« مدیرکل بیمه  بیــكاري وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعي از ابتداي شــیوع ویروي کرونا تاکنــون ۲۴۹ هزار و ۲۲۹ 
کارگاه و بنگاه اقتصادي متاثر از شــیوع بیماري کرونا تعدیل نیرو داشتند.
 همچنین در مجموع ۷۳۰ هزار و ۹۰۲ نفر در دوره شیوع بیماري کار خود 

را از دست دادند. 
البته بیكاري این افراد به این شــكل بوده که برخي در اسفند، فروردین و 
اردیبهشت بیكار شــدند و برخي دیگر در ماه هاي بعد یعني در فروردین و 

اردیبهشت از کار بیكار شدند.

 نوسان:  رییس کنفدراسیون صادرات ایران ضمن 
انتقاد از برنامه ریزي صورت گرفته براي تغییر سامانه 
صدور کارت هاي بازرگانــي از بلاتكلیفي تجار در دو 
ماه گذشته خبر داد. محمد لاهوتي در نشست هیات 
نمایندگان اتاق بازرگاني تهران اظهار کرد: نهادهاي 
دولتي معتقدند که بحث انتقال صــدور کارت هاي 
بازرگانــي جدید به وزارت صنعت، معــدن و تجارت امري قانوني اســت، اما 
صرف نظر از این موضوع باید دید تا چقدر این تصمیم به بهبود فضاي کسب 
و کار منجر شده و چقدر فضاي تولید را محدود کرده است. لاهوتي با اشاره به 
بلاتكلیفي ۱۱۰۰ کارت بازرگاني جدید در هفته هاي گذشته اظهار کرد: این 
کارت ها پیش از حكم جدید دولت براي صدور یا تمدیــد اقدام کرده بودند و 
حتي هزینه آن را نیز پرداخته اند اما با توجه به توقف کارها صدور آنها بلاتكلیف 

باقي مانده است. 

بازار سیاه لاستیك برچیده مي شودبلاتكلیفي ۱۱۰۰ کارت بازرگاني جدیدیك میلیون نفر بیمه بیكاري کرونا دریافت کردندامسال برنج وارد مي شود؟
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مونسان: به جای توصیه های »سفر نرویم« روی »سفر هوشمند و مسؤولانه« تاکید کنید

"نماینـده مـردم سـرعین در مجلـس می گفـت بـا دیـدن وضعیـت این شـهر می خواسـته 
گریـه کنـد". این را علـی اصغر مونسـان، وزیر میراث فرهنگی، گردشـگری و صنایع دسـتی 
مـی گویـد و ادامه می دهد: " این شـهر کاملا با گردشـگری اداره می شـد. یا در کلانشـهری 
مثـل مشـهد، ببینیـد در چـه وضعیتی به سـر می بـرد، حالا مدام سـد و نیروگاه بسـازیم، شـهر کـه پویا 
نمی شـود! البتـه کـه اینها نیاز اسـت. امـا برای فعال شـدن کسـب و کار خُـرد کـه درآمد آن مسـتقیم به 
سـفره مردم مـی رود، موضوع گردشـگری اهمیـت دارد". او که در یـک برنامه تلویزیونی سـخن می گفت، 
بـا اشـاره به رشـدی که گردشـگری تا پیـش از کرونـا در حال تجربـه بود، نسـبت بـه بی توجهی هایی که 

بـه اثـرات آن در توزیع درآمد، تامین ارز و اشـتغال شـده اسـت، اظهارتاسـف کرد؛
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نكتۀ حائز اهمیت آن است که از منظر علمی، 
اقتصاد ایران در دورۀ رکود تورمی قرار گرفته 
و آنچه در این دورۀ زمانی نیاز کشــور است 
سرمایه گذاری های جدید و توسعۀ صنایع 
مولد و بالادستی است. این وضعیت نشان 
می دهد صنعت کشور، باوجود پتانسیل های 
قابل توجــه، نیاز به حمایت هــای جدی و 
اساســی دارد؛ به خصوص صنایع باوجود 
تحریم ها و فشــارهای مالی طی دو ســال 
گذشته ایستادگی کرده اند و اجازه نداده اند 
وضعیت اشتغال کشور با بحران مواجه شود 
و همچنان نیز می تــوان به افق های جدید 
امیدوار بود.در این میــان، جهش تولید در 
برخی از بخش های معدن و صنایع معدنی، 
به ویژه در فولاد کشور، نظیر فولاد مبارکه، 

محقق شده است.

نیاز به حمایت 
همه جانبۀ داریم

مختار بخشیان، معاون بهره برداری شرکت 
فولاد مبارکــه، در گفت وگو بــا خبرنگار 
دنیای اقتصــاد اعــلام کرد: در شــرایط 
کنونی با بهره بــرداری از پــروژۀ گاززدایی 
در فــولاد مبارکه تــا پایان ســال جاری، 
ظرفیت گریدهای ویژه از ۷۰۰ هزار تن به 
یك میلیون و ۲۰۰ هزار تن خواهد رســید. 
وی افزود: البته بخشی از اسلب تولیدشده 

را به ورق تبدیل می کنیم، ولی بخشی را هم 
نمی توانیم؛ چراکه امكان تولید در خط نورد 
فعلی وجود ندارد و نیاز بــه همت والا دارد 
که بتوان این مرحله از ایجــاد ارزش افزوده 
را نیز سپری کرد؛ اما قابلیت صادرات فراهم 

خواهد شد.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه با 
بیان اینكه ایستگاه گاززدایی پروژۀ بزرگی 
است، اما نورد گرم شــمارۀ ۲ ابرَپروژۀ ملی 
است، تصریح کرد: در منطقه، پروژه ای به این 
بزرگی وجود ندارد؛ ازاین رو نیاز به حمایت 
همه جانبۀ کشوری دارد و همۀ ارکان کشور 
باید کمك کنند تا این پروژه به ســرانجام 
برسد؛ زیرا نیاز کشور را به صورت کامل پاسخ 
می دهد و پس از اجرای آن میزان عرضه از 

تقاضا پیشی خواهد گرفت. 
وی در مــورد موانع و مشــكلات تولید در 
سال جهش تولید خاطرنشان کرد: تحقق 
اهداف ســال جهش تولید نیــاز به فراهم 
شدن شــرایطی دارد. در این زمینه اولین 
موضوع، تأمین مواد اولیه اســت که برای 

تولیدکنندگان بسیار حائز اهمیت است.
بخشیان تأکید کرد: چنانچه تولیدکنندگان 
چشم انداز روشــنی از وضعیت تأمین مواد 
اولیۀ موردنیاز خود داشته باشند، به طورقطع 
برنامه ریزی دقیق تری برای تولید خواهند 
داشــت. وی همچنین به قوانین و مقررات 

دست وپاگیر گمرکی اشــاره کرد و افزود: 
هم اکنون این موانع در حوزۀ تأمین قطعات 
و تجهیــزات یدکــی وارداتــی پیش پای 
تولیدکنندگان قرار گرفته اســت که باید 

خطوط تولید خود را تغذیه کنند.

دولت چندان 
مقصر نیست

معاون بهره برداری شــرکت فولاد مبارکه 
تأکید کرد: البته در این میان دشواری های 
انتقال ارز   را هم نمی تــوان نادیده گرفت؛ 
اگرچه دولت در این خصوص چندان مقصر 

نیست.
وی مســائل تأمین مالی و بانكی را ازجمله 
موانع و مشــكلات دیگــر تولیدکنندگان 
برشــمرد و گفت: این موضوع در شرایطی 
مطرح است که تحریم ها نیز معضلی است 

که باید راه هایی برای کاهش آثار آن یافت. 
بخشــیان در مورد طرح و برنامه های فولاد 
مبارکه برای تحقق جهــش تولید تصریح 
کرد: یكی از مواردی که انتظار می رود برای 
تحقق اهداف جهش تولیــد از آن حمایت 
شــود، پروژۀ نورد گرم شــمارۀ ۲ است که 
به عنوان یك پروژۀ ملی باید مورد حمایت 
همۀ ارکان کشور باشــد، زیرا اگر این پروژه 
اجرایــی شــود، به راحتی فــولاد مبارکه 
می تواند نیاز بخش های مختلف کشــور را 

تأمین کند.
وی در مورد تحقق جهش تولید در ســال 
جاری در فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: 
واقعیت آن است که تولید فولاد در ماه های 
ابتدایی امســال، خلاف این را ثابت کرده 
است؛ چراکه ما فناوری فولاد و دانش تولید 
فولاد را در کشور داریم و زیرساخت های آن 
وجود دارد. مشكل ما با خارج مرتبط نیست 

و با داخل ارتباط دارد. 
معاون بهره برداری شــرکت فولاد مبارکه 
تأکید کرد: موضوعاتی نظیــر تأمین مواد 
اولیــه، سیاســت های ارزی و نوســان در 
سیاست های دولتی است که ممكن است 
تأثیرات منفی بر اجرای پروژه های شرکت 

بگذارد. 
بخشیان دربارۀ حمایت های لازم برای رفع 
موانع پیش پای تولید تصریح کرد: مهم ترین 
نكته در حمایت از تحقــق اهداف جهش 
تولید، تأمین مواد اولیۀ گروه فولاد مبارکه 
است. چنانچه سنگ آهن و گندلۀ موردنیاز 
تأمین شــود، می توانیم کار را پیش ببریم. 
به هرحال، عملكرد کارکنان فولاد مبارکه در 
چهار ماه اول ســال خلاف این ادعا بوده که 

جهش تولید امكان پذیر نیست.

کمبود به 
تامین مواد اولیه 

به گفتۀ وی، فولاد مبارکه پیش ازاین مواد 
اولیۀ لازم برای ۶ ماه را ذخیره داشــت، اما 
هم اکنون این امر میسر نیست و این شرکت 
با کمبود مواد اولیه مواجه اســت. در زمینۀ 
تولید، مهم ترین مســئله تأمین مواد اولیه 
است و باید سیاســت گذاران در این زمینه 

کمك کنند.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه با 
بیان اینكه تكمیل زنجیرۀ تأمین می تواند 
در تحقق اهــداف تولید مؤثر واقع شــود، 
خاطرنشــان کرد: زنجیــرۀ تأمین نقش 
کلیدی و محوری در ثبات و تداوم تولید دارد. 
هم اکنون فولاد مبارکه بخشــی از زنجیرۀ 
تأمین خود را تكمیل کرده است؛ البته تأمین 
مواد اولیه به دلیل سیاست گذاری دولتی، 

فولاد مبارکه را با مشكل مواجه کرده بود.
به گفتۀ وی، فولاد مبارکه بر بخش معدن 
تمرکز  نداشــت، ولی معدنی ها فولادساز 
شــدند و ضعف مجموعۀ ما این بود که در 
تأمین مواد اولیۀ خود مستقیما وارد نشده 
بودیم. البته قــرار هم بر این نبــود و فولاد 
مبارکه درســت حرکت کرده بود. قرار بود 
گروهی در حوزۀ معدن، کشف و استخراج  
فعالیت کنند و عده ای نیز کار تولید فولاد و 

محصول را پیش ببرند. 
همه جای دنیــا به همیــن ترتیب عمل 
می کنند. بخشیان خاطرنشان کرد: تعادل 
میان تأمین مواد اولیه و تولید در سال های 
اخیر به  هم  خورده و تأثیر خود را در زنجیرۀ 

تأمین گذاشته است.

گزارش

  گزارش

 نوسان: رئیــس دانشگاه علوم پزشكی 
اصفهان در گفت وگوی تلفنی با رادیوفولاد از 
اقدام فولاد مبارکه در تأمین رایگان اکسیژن 
بیمارستان های تحت پوشش این دانشگاه 

به عنوان اقدامی راه گشا و ارزشمند یاد کرد.
دکتر طاهره چنگیز  تصریح کرد: رؤسای 
بیمارستان هایی که دغدغۀ تأمین اکسیژن 
را داشــته اند، همواره قدردان و سپاس گزار 
فولاد مبارکه به جهت این حمایت ارزشمند 
و حیاتــی خواهنــد بــود. وی در ادامه به 
کمك های فولاد مبارکه در خصوص تأمین 
بخشی از تجهیزات موردنیاز بیمارستان های 
درمانگر بیماران مبتلا به کرونا اشاره کرد و 
از دیگر صنایع استان دعوت کرد تا همچون 
فولاد مبارکه به حمایت از سیستم درمان 

استان بپردازند.
رئیس دانشــگاه علوم پزشكی اصفهان در 
ادامه با اشــاره به هزینۀ ۵ میلیارد تومانی 
تأمین لباس ها و وسایل حفاظتی کارکنان 
حوزۀ بهداشــت و درمان اســتان در هر 
هفته، خاطرنشــان کرد: دانشــگاه علوم 
پزشكی همچنان متقاضی حمایت صنایع 
استان اصفهان در ادامۀ این مسیر است و 
با توجه به کافی نبودن بودجه های دولتی، 
نقش حمایتی صنایع از اهمیت بسیاری 

برخوردار است.
طاهــره چنگیــز در ادامه اظهار داشــت: 
به منظور قدردانــی از حمایت های فولاد 
مبارکه و ارج نهادن به زحمات کارکنان این 
شرکت، از هیچ تلاشی در راستای ارتقای 

سلامتی این عزیزان فروگذار نخواهیم کرد.
وی با بیان اینكه یك سوم از کل مبتلایان 
قطعی که اخیرا در کشور شناسایی شده اند، 
مربوط به استان اصفهان بوده است، اظهار 
داشت: این امر نشــان از جدیت در فرایند 
شناسایی مبتلایان جدید در استان اصفهان 
و یك امتیاز برای این استان به شمار می رود. 
به گفتۀ وی آمارهای منتشرشده حاکی از 
آن است که مبتلایان زیادی در استان داریم 
و انتظار می رود شهروندان این موضوع را یك 
هشدار جدی بدانند. وی با تأکید بر اینكه این 
احتمال وجود دارد که مبتلایان بســیاری 
که هنوز ابتلای آن ها مشــخص نشده، در 
جامعه در حال تردد باشند، ابراز امیدواری 
کرد مبتلایان جدید نیاز به بستری شدن 
در بیمارستان  نداشته باشند و با قرنطینۀ 
خانگی دوران بیماری خــود را بگذرانند و 
ســلامتی خود را بازیابند. وی خاطرنشان 
کرد: با برنامه ریزی و اجرای طرح چرخش 
بیمارســتان های مرجع در اصفهان سعی 
شده تخت کافی برای بیماران در نظر گرفته 
شود و به این ترتیب برای کارکنانی که شش 
ماه به صورت مستمر مسئولیت مراقبت از 
بیماران را در بیمارستان های مرجع به عهده 
داشته اند، امكان استراحت بیشتری فراهم 
شود. رئیس دانشگاه علوم پزشكی اصفهان 
همچنین به اضافه شدن بیمارستان الزهرا 
)س( به فهرست بیمارستان های پذیرندۀ 
بیماران مبتلا به کرونا اشــاره کرد و دلیل 
این اقدام را کاهش حجم کار  و  تقســیم 
این بیمــاران در بین تعداد بیشــتری از 

بیمارستان های استان عنوان کرد.
دکتر چنگیز در ادامــه گفت: واقعیت امر 
این است که نگهداری و مراقبت از بیماران 
مبتلا به کرونا در بیمارستان ها بسیار دشوار 
و پرهزینه اســت و بار بسیار سنگینی به 
جهت تأمین امكانــات و نیازمندی ها بر 
دوش دانشــگاه علوم پزشكی قرار گرفته 
اســت؛ بنابراین به شــدت بــه کمك و 
همراهی های مردم و صنایع مختلف استان 
نیازمندیم تا در این امر یاریگر سیســتم 

بهداشت و درمان باشند.

industry

درحالی کــه ســایۀ شــدیدترین تحریم هــا بــر اقتصــاد ایــران ســایه افکنــده، جهــش تولیــد، 
گزارش

گروه  صنعت
به عنــوان اســتراتژی اصلــی پیــش روی اقتصــاد کشــور قــرار گرفتــه و بخش هــای مختلــف 
صنعتــی و تولیــدی به خوبــی بــه ایــن نکتــه پــی برده انــد کــه نه تنهــا نبایــد متوقــف شــوند، بلکــه بایــد 
مســیری رو بــه توســعه را طــی کننــد. نبایــد ایــن واقعیــت را نیــز از ذهــن دور داشــت کــه وضعیــت کنونی 
بــا نقطــۀ مطلــوب فاصلــه دارد؛ چراکــه ظــرف ســه ســال گذشــته، رشــد بخــش واقعــی اقتصــاد کشــور 
ــاد  ــال ۹۹ در اقتص ــان س ــا پای ــد ت ــن رون ــرده ای ــی ک ــول پیش بین ــی پ ــدوق بین الملل ــوده و صن ــی ب منف
ایــران ادامــه یابــد و رشــد اقتصــادی بــه منفــی 5 درصــد برســد؛ البتــه نبایــد شــرایط ناشــی از شــیوع 

ویروس کرونا را نیز در این زمینه از یاد برد.

نخستین نشســت کمیتۀ ارتقای ایمنی شرکت فولاد مبارکه در ســال ۹۹ با محوریت 
چالش های ایمنی با توجه به شیوع ویروس کرونا  با حضور معاون بهره برداری، برگزار شد. 
در ابتدای این جلسه، کیانی، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی، گزارش کاملی 
از عملكرد ایمنی فولاد مبارکه کرد. در ادامه، مختار بخشیان معاون بهره برداری شرکت 
فولاد مبارکه، گفت: حضور مؤثر مدیران و سرپرستان در نواحی و خطوط تولید و نظارت 

ایشان بر انجام ایمن فعالیت ها یكی از راه های مؤثر پیشگیری از وقوع حوادث است.

دستيابی به سيستم های پایدار با اجرای برنامه های ایمنی
شرکت فولاد مبارکه در نظر دارد با توجه به ارزندگی بالای سهام خود، به عنوان یكی از 
بزرگ ترین شرکت های بورسی برای اولین بار اقدام به خرید سهام خزانه کند. محسن 
رضیعی معاون اقتصادی مالی شرکت فولادمبارکه گفت: این اقدام در حمایت کامل از 
سهام شرکت انجام می پذیرد که در همین راستا، پیشنهاد خرید سهام خزانه به سازمان 
بورس ارائه شــده اســت تا چنانچه این موضوع در هیات مدیره شرکت تصویب شود 

عملیات اجرایی آن را آغاز کند. 

گام مهم فولاد در جهت حفظ منافع سهامداران

اقدام راه گشا 
و  ارزشمند

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد:

تأمين مواد اوليه بزرگ ترین چالش فولادسازان
مختار بخشیان: مهم ترین مسئله تأمین مواد اولیه است و باید سیاست گذاران در این زمینه کمک کنند

 نوسان:چهارم مهرماه  خجسته سالروز  افتتـــاح رســـمی 
اولیـن کـورۀ قـوس الکتریکی در فـولاد مبارکه اسـت؛ روزی 
که پولادمردان فولاد مبارکه در کورۀ شمارۀ 4 ناحیۀ فولادسازی 
و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه حماسه آفریدند و اولین برگ 
از  دیوان پرافتخار این شرکت را ورق زدند. در ادامۀ این مطلب 
با ما همراه شویـــد تا از زبان غلامرضا سلیـمی، مدیـر ناحیۀ 
فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه چنـد سطــری 

از این دیوان پرافتخار را مرور کنیم.
واحد فولادسازی و ریخته گری فولاد مبارکه با ظرفیت اسمی اولیه ۲,۴ میلیون تن 
اسلب در سال، احداث گردید و اولین ذوب آن در شهریور ۱۳۷۰ از کورۀ شماره ۴ 
به صورت آزمایشی تخلیه شد. ازآنجاکه سایر تجهیزات، قسمت ها و واحدها در آن 
زمان تكمیل نبود و در خط تولید قرار نداشت و نظام بهره برداری نیز به طور گسترده 
و کامل استقرار نیافته بود، ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم در دی ماه ۱۳۷۱ 
رسما همراه با سایر واحدهای شرکت راه اندازی شد.شرکت فولاد مبارکه در طی 
سالیان گذشته با انجام توسعه های متعدد در ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم، 
ظرفیت تولید را به صورت گام به گام از ۲,۴ میلیون تن تختال در مرحلۀ اول به ۳,۲ 
میلیون تن و سپس به ۴,۲ میلیون تن، در مرحلۀ بعد به ۵,۴ میلیون تن و در نهایت 

به ۷,۲ میلیون تن تختال در سال ارتقا   داد.
اهم توسعه های انجام گرفته در این مدت عبارت اند از:

۱.افزایش توان ترانس های کوره های قوس از ۹۰ به 140MVA؛
۲.تغییر سیستم تخلیۀ همۀ کوره های قوس الكتریكی از نوع سیفونی به نوع تخلیه 

از کف )EBT(؛
۳.اصلاح شبكۀ جمع آوری دود کوره های قوس؛

۴.نصب دستگاه لانس تزریق اکسیژن بر کوره های قوس و ارتقای سیستم تزریق از 
محل دریچۀ سرباره به دیوارۀ کوره؛

۵.افزایش ظرفیت شارژ DRI در کوره های قوس؛
۶.اضافه کردن جرثقیل های ۳۲۰ و ۱۱۰ تن؛

۷.افزایش بیش از دو برابری ظرفیت پاتیل های حمل سرباره؛
۸.احداث ۷ واحد کورۀ پاتیلی )LF(؛

۹.راه اندازی واحد گاززدایی تحت خلأ RH؛
۱۰.انجام توسعۀ ماشین شمارۀ ۲ و ۴ ریخته گری؛

۱۱.راه اندازی ماشین ریخته گری شمارۀ ۵ با قابلیت تولید تختال با ضخامت ۲۵۰ میلی متر.
راه اندازی ناحیۀ فولادســازی و ریخته گری مداوم با کمك کارشناسان ایتالیایی 
انجام گرفت، ولی نیروهای متخصص و کارآمد شرکت فولاد مبارکه به سرعت و در 
دورۀ زمانی بسیار کمتر از میزان پیش بینی شده، دانش فنی لازم را کسب کردند و 
بهره برداری و تعمیرات تجهیزات به طور کامل به تیم فولاد مبارکه محول شد و از 
آن زمان با درایت مدیران مجموعه و تلاش و کوشش کارکنان و متخصصان این 
شرکت، محصولات فولاد مبارکه از نظر کمّی و کیفی به نحو چشمگیری افزایش 
یافت و به سرعت، حدود نیمی از تولید فولاد کشور را به خود اختصاص داد.در ادامۀ 
این موفقیت ها، ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم با همكاری سایر مدیریت ها 
و واحدهای شرکت موفق به تولید فولادهای ویژۀ مورداستفاده در لوله های انتقال 
نفت ترش با استاندارد API X60، فولادهای بدنۀ خودرو، فولادهای میكروآلیاژی 
با کاربردهای خاص، فولاد IF و بسیاری گریدهای فولادهای ویژه شد که کاهش 

شدید وابستگی کشور به واردات را به دنبال داشت
.همچنین در سالیان گذشته فعالیت های گسترده ای در زمینۀ بومی سازی مواد، 
قطعات یدکی و تجهیزات صورت گرفته، به نحوی که در حال حاضر بیشتر قطعات 
یدکی موردنیاز، مواد و قطعات ویژۀ نســوز از داخل کشور تأمین می گردد. نباید 
فراموش کرد که ناحیۀ فولادســازی در زمینۀ حفاظت از محیط زیست با نصب 
تجهیزات غبارگیر جدید و همچنین کاهش قابل توجه مصرف آب به موفقیت های 
چشمگیری دست یافته است.در زمینۀ کاهش مصارف و بهبود بهره وری فرایندها، 
ناحیۀ فولادسازی موفق به کاهش قابل توجه مصرف اقلام پرهزینه شامل الكترود 
گرافیتی و مواد و قطعات نسوز شده است، به نحوی که در زمینۀ مصرف مواد نسوز 
شرکت فولاد مبارکه به عنوان BENCH     MARK    در صنعت تولید فولاد در 

دنیا مطرح است.

پیشرفت های ناحیۀ فولادسازی 
و ریخته گری مداوم از سال 7۰ تاکنون

در سالروز افتتاح رسمی اولین کورۀ قوس الکتریکی در فولاد مبارکه بررسی شد؛

 نوسان: با برنامه ریــزی و تلاش مدیریت 
و کارکنان سخت کوش شرکت فولاد تاراز 
چهارمحال و بختیاری از روز ۲۵ شهریورماه 
  Tin  Organic تولید محصول جدیــد
Coating( TOC( با  کیفیت مطلوب 

از سر گرفته شد.
مدیرعامل این شرکت ضمن تأیید این خبر 
در خصوص ویژگی های این محصول گفت: 
پس از پوشش فلزِ روی بر سطح ورق های 
فول هارد نورد سرد، پوشش نازک ارگانیك 
برای محافظــت و جلوگیری از شــوره بر 
سطح ورق گالوانیزه اعمال می شود. سعید 

رشــیدی از زیبایی ظاهری به دلیل رنگ و 
براقیت خاص سطح ورق، مقاومت فوق العاده 
در برابر شوره که از معضلات ورق گالوانیزه 
است، قابلیت فرم پذیری مناسب بدون نیاز 
به استفاده از روانكار، مقاومت بالا در برابر نور 
خورشــید و خوردگی و هزینۀ کمتر تولید 
نســبت به ورق رنگی به عنــوان بارزترین 
ویژگی هــای ورق TOC یاد کــرد. وی با 
بیـــان اینــكه این محـــصول در تولیــــد 
پــوشش سقــف هـــا، ساندویچ پانل ها و 
برخی از بخش های لوازم خانگی کاربرد دارد 
گفت: با توجه به مزایای یادشده، ورق های 

TOC می تواند جایگزین مناســبی برای 
ورق های رنگی باشد.

مدیرعامل شرکت تاراز   از    برنامه ریزی برای  
تولید این محصــول در رنگ های مختلف 
خبر داد   و   تصریح کرد: شرکت فولاد    تاراز     
چهارمحال و   بختیــاری تنها تولیدکنندۀ 
ورق های TOC در کشــور است. به گفتۀ 
رشیدی با توجه به جدید بودن محصول و 
نیاز به معرفی به بازار، در حال حاضر برنامه 
تولید ۳ هزار تن در ماه پیش بینی شده که 
این مقدار در آینده بر اساس تقاضای بازار تا 
بیش از ۵ هزار تن قابل افزایش است. وی با 

اشاره به اینكه محصول جدید نیازمند اتخاذ 
شــیوه های بازاریابی طبق اصول مرتبط 
و ســپس معرفی و نفوذ در بازار و در نهایت 
تثبیت و توسعۀ آن اســت، ادامه داد: این 
محصول در چند سال گذشته نیز در شرکت 
فولاد تاراز تولید و مقداری هم به بازار عرضه 
شد، ولی به علت عدم تداوم عرضه،  معرفی 
مناســبی انجام نشــد. برنامۀ این شرکت 
اســتفاده از قابلیت هــای منحصربه فرد 
تكنولوژی خط تولید بــرای تولید و عرضۀ 
محصولات با ارزش افزوده بیشتر است که 

ورق گالوانیزه TOC نیز یكی از آنهاست.

مدیرعامل شرکت فولاد تاراز چهارمحال و بختیاری خبر داد: 

 TOC تولید ورق گالوانیزه با پوشش

تحول در مدیریت کیفیت مواد اولیه 
فولاد مبارکه

کارشناس واحد کنترل کیفی شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

 نوسان:کارشناس واحد کنترل کیفی شرکت فولاد مبارکه در مورد آغاز  طرح 
کنترل و  ارزیابی کیفیت مواد اولیه ورودی به فولاد مبارکه  گفت: بر اساس برنامه 
مدون و مشــترک بین مدیریت های کنترل کیفی، آزمایشــگاه، خرید و ناحیه 
آهن سازی،  از ابتدای ســال ۹۹ برای تامین پایدار کیفی کنسانتره، گندله و آهن 

اسفنجی، کارگروهی برای ارزیابی تامین کنندگان تشكیل شد. 
غفار دانشــمند، تصریح کرد: کنترل کیفی ناحیه آهن ســازی همگام با ســایر 
قسمت های ذکرشده، ضمن بازدیدهای مستمر از این تامین کنندگان، برای ایجاد 
ساختار کنترل کیفی و ارتقای کیفیت محصولات، ممیزی و مشاوره کرد و پس از 
تفهیم خواسته های کیفی به آنها، توانمندی و شایستگی این معادن و واحدهای 
تولیدی را مورد ارزیابی قرار داد. به گفته وی، برای به دســت آوردن نمره کیفیت، 
کنترل کیفی ناحیه آهن سازی همراه با کارگروه بازدیدکننده از معدن یا کارخانه 
تامین  کننده، تمام قســمت های موردنظر تولید را مورد ارزیابــی قرار می دهد و 
دیدگاه های فنی و راهكارهای تخصصی را در جلسه ای با مدیریت آن واحد در میان 

می گذارد. 



سال ششم/ شماره ۱۴۳/  ۳۱ شهریور ۱۳۹۹/ ۳  صفر ۱۴۴۲

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

21  Sep  2020 No.143

info@eghtesadbazar. ir

Trading

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی روستایی دهیاریهای بخش مرکزی نطنز به 
شماره ثبت ۶۳۲ و شناســه ملی ۱۰۸۶۱۸۳۱۹۹۳ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عادی ســالیانه مورخ ۲۰/۰۴/۱۳۹۸ و نامه شــماره ۳۸۴۷ 
مورخ ۱۸/۰۷/۱۳۹۸ صادره از اداره تعاون شهرستان نطنز تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد : 
- ســیدمرتضی میر واقفی کدملی ۱۲۳۹۵۲۱۷۷۴ بســمت بازرس اصلی 
و روح الله زارع کدملی ۱۲۳۹۹۲۴۶۳۱ بســمت بــازرس علی البدل برای 
یكســال مالی انتخاب گردیدند. - صورتهای مالی ســال ۹۷ مشــتمل بر 
ترازنامه وصورت حساب سود و زیان به تصویب مجمع رسید. - آخرین رقم 

سرمایه مبلغ ۴۴۲۳۷۰۲۹۱۰ ریال اعلام گردید. 

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری نطنز )۹۸۸۴۵۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت چشمه ساران خانمیرزا سهامی خاص به شماره ثبت 
۶۰۴۴۱ و شناســه ملی ۱۰۳۴۰۰۳۱۵۸۴ به اســتناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۲۸/۰۲/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ 

شد :
 - گوهرخدارحمــی کوشــكی کدملــی ۴۶۶۸۹۰۷۶۳۴ و حمید جوادی 
کدملی ۰۰۱۳۴۹۳۶۳۹ به ترتیب بسمت بازرس اصلی و بازرس علی البدل 

برای مدت یكسال انتخاب شدند. 
- امیدعلی فرامرزی کوشكی کدملی ۴۶۶۸۹۰۷۴۶۴ بسمت رئیس هیئت 
مدیره ، مهدی نادری امام قیســی کدملی ۴۶۶۰۰۱۴۶۹۱ بســمت نائب 
رئیس هیئت مدیره ، سعید ملكیان دســتجردی کدملی ۶۶۰۹۸۶۸۴۱۷ 
بســمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. 
- کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهد آور شــرکت از قبیل – چك – سفته – 
بروات- قراردادها و عقــود و اوراق عادی و اداری ومالــی وحقوقی با امضاء 
رئیس هیئت مدیره )امیدعلی فرامرزی کوشــكی( منفــردا همراه با مهر 

شرکت معتبر میباشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )۹۸۸۴۵۹(

آگهی تغییرات شرکت

آگهــی تغییرات موسســه انجمــن خیریه قمر بنــی هاشــم ع زواره به 
شماره ثبت ۵ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۰۳۲۲۹۱ به اســتناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مــورخ ۲۵/۱۲/۱۳۹۶ و نامه شــماره۰۵/۰۳/۵۱۶/۱۴۵۰ 
مورخ۳/۳/۱۳۹۷فرماندهی انتظامی شهرستان اردستان : حسین صادقی 
حداد زواره به شــماره ملی ۱۱۸۸۹۲۹۶۳۱ به عنوان رئیس هیئت مدیره 
- حســین دهقانان به شــماره ملی ۱۱۸۹۴۹۱۲۶۵به عنوان نایب رئیس 
هیئت مدیره - علی اکبر جمالی به شــماره ملی ۱۱۸۹۴۷۹۵۸۳به عنوان 
مدیر عامل - غلامرضا مؤذنی زواره به شــماره ملــی ۱۱۸۹۵۲۱۹۶۲به 
عنوان خزانه دار - علی نوریان به شــماره ملــی ۱۱۸۹۴۵۹۰۹۴به عنوان 
منشی هیئت مدیره برای مدت ۲ ســال انتخاب شدند . کلیه اوراق و اسناد 
مالی موسسه با دو امضاء از چهار امضای رئیس و نایب رئیس و خزانه دار و 

مدیر عامل و با مهرموسسه خواهد بود. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری زواره )۹۸۸۴۶۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت فن آوران پژوهش گستر کشــاورزی ایرانیان زنده 
رود شرکت تعاونی به شماره ثبت ۵۳۰۰۳ و شناسه ملی ۱۴۰۰۴۴۹۹۷۷۲ 
به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ ۲۳/۰۴/۱۳۹۸ و به اســتناد 
نامه شــماره ۴۱۶۶۵ مورخ ۳۰/۴/۱۳۹۸ اداره تعاون شهرســتان اصفهان 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای اســماعیل نیكبخت طالخونچه کدملی:) 
۱۲۹۲۹۰۴۲۰۸ (به ســمت رئیس هیئت مدیره و خانــم مهلا نیكبخت 
طالخونچه کدملی:) ۱۰۹۱۲۷۶۳۶۶ (به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره 
و آقای قاســم اخبار فر کدملی:) ۲۴۵۲۱۴۸۳۶۹(به سمت منشی هیئت 
مدیره و آقای قاســم اخبار فرکدملی:)۲۴۵۲۱۴۳۶۹(به سمت مدیر عامل 
برای مدت ۳ سال انتخاب شــدند. کلیه قراردادها و اسناد تعهد آور از قبیل 
چك، ســفته و برات و اوراق بهادارپس از تصویب هیــأت مدیره، با امضای 
مدیرعامل و اقای اســماعیل نیكبخت طالخونچه )رئیس هیئت مدیره ( و 
درغیاب اقای اسماعیل نیكبخت طالخونچه )رئیس هیئت مدیره ( با امضای 
خانم مهلا نیكبخت طالخونچه )نایب رئیس هیئت مدیره ( و مهر شــرکت 
معتبر خواهد بود واوراق عادی با امضاء آقای قاسم اخباری فر )مدیرعامل(و 

مهر شرکت معتبر خواهد بود . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )۹۸۶۹۶۹(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انحلال شرکت رسا لوتوس اسپادانا با مســئولیت محدود به شماره 
ثبت ۶۱۲۹۰ و شناســه ملی ۱۴۰۰۷۸۸۹۵۹۴ به اســتناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۳۰/۱۰/۱۳۹۸ شــرکت منحل شد و زهرا 
عاشوری زاده به شــماره ملی ۵۱۰۰۱۱۰۳۳۳ به نشانی : شاهین شهر- خ 
صیاد شیرازی- فرعی ۱۳ غربی- مجتمع بیســتون ۴- واحد۵ کدپستی 

۸۳۱۹۶۹۲۶۲۶ به سمت مدیر تصفیه انتخاب شد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۸۸۴۶۱(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت فن آوران پژوهش گســتر کشــاورزی ایرانیان 
زنــده رود شــرکت تعاونــی به شــماره ثبــت ۵۳۰۰۳ و شناســه ملی 
۱۴۰۰۴۴۹۹۷۷۲ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی سالیانه 
مورخ ۲۲/۰۴/۱۳۹۸ و به اســتناد نامه شماره ۴۱۶۶۵ مورخ ۳۰/۴/۱۳۹۸ 

اداره تعاون شهرستان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 ترازنامــه و صورت های مالــی ۱۳۹۷ به تصویب مجمع عمومی رســید.

اسماعیل نیكبخت طالخونچه ۱۲۹۲۹۰۴۲۰۸ و مهلا نیكبخت طالخونچه 
۱۲۷۱۶۰۷۳۶۰ و قاسم اخبار فر ۲۴۵۲۱۴۸۳۶۹ به سمت اعضای اصلی 
هیات مدیره و الهام نیكبخت طالخونچــه ۱۲۹۳۰۰۱۰۶۶ به عنوان عضو 
علی البدل هیأت مدیره شرکت تعاونی برای مدت سه سال انتخاب شدند. 
علی نیكبخت ۱۲۸۹۵۵۰۸۷۵ و مریم حقیقــی پوده ۱۲۸۵۹۸۳۰۳۳ به 
عنوان بازرسان اصلی و علی البدل شرکت تعاونی برای مدت یك سال مالی 

انتخاب شدند.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۸۶۹۶۸(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی ســلیمان صنعت ماکیان به شماره ثبت 
۳۳۵۲۷ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۵۴۰۴۱۴ به اســتناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فــوق العــاده مــورخ ۳۰/۰۸/۱۳۹۸ و نامه شــماره ۹۹۸۶۵ - 

۱۰/۱۰/۱۳۹۸ اداره تعاون اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 مرکز اصلی شــرکت به واحد ثبتی اســتان اصفهان ، شهرستان خمینی 
شــهر ، بخش مرکزی ، شــهر خمینی شــهر، محله خوشــاب ، خیابان 
حكیم فرزانــه ، کوچه ))باســكول(( ، پلاک ۰ ، طبقه همكف کدپســتی 
۸۴۱۵۷۷۶۷۵۲ انتقال یافت و ماده مربوطه در اساســنامه بدین شــرح 

اصلاح گردید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۸۶۹۶۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت اطلــس کاران بدیــع تعاونی به شــماره ثبت 
۳۳۶۹۱ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۵۴۱۷۵۵ به اســتناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی ســالیانه مورخ ۰۵/۰۴/۱۳۹۹ و نامه شماره ۱۰۴۷۹ مورخ 
۲۰/۰۵/۱۳۹۹ اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرســتان شاهین شهر و 

میمه تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
ترازنامــه منتهی و صورت هــای مالی به ۱۲/۲۹/ ۹۸بــه تصویب مجمع 

عمومی رسید. 
ســكینه قاری بــه کدملــی ۴۶۶۹۵۲۳۰۸۲ بســمت بــازرس اصلی و 
هاجرمومنی به کدملــی ۶۶۰۹۱۸۲۸۴۱ به عنوان بــازرس علی البدل 

شرکت تعاونی برای مدت یك سال مالی انتخاب گردیدند .

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۹۸۸۴۵۸(

محمدرضا کلامي، دبیر ستاد تنظیم بازار با اشاره به اینكه از این پس نیاز کره کشور 
در داخل تامین مي شود تا از افزایش بیشتر قیمت جلوگیري شود، گفت: تامین کره 
کشور با تولید داخل مستلزم عدم خروج چربي )کره، خامه و شیرخشك( از کشور 
است. وي در خصوص دلایل افزایش قیمت کره اظهار داشت: در اردیبهشت ماه سال 
گذشته ارز کره از ۴۲۰۰ تومان به ارز نیمایي تغییر کرد و قاعدتا باید از همان موقع 

قیمت کره ۱۰۰ درصد افزایش مي یافت. 

امیدعلي پارسا، گفت: هنوز اطلاعاتي از سوي وزارت راه و شهرسازي براي شناسایي 
خانه هاي خالي ارایه نشده و به محض دریافت اطلاعات، ۱۰ روزه مالیات مطالبه مي کنیم. 
رییس کل سازمان امور مالیاتي ادامه داد: وزارت راه و شهرسازي در تلاش است که هر چه 
سریع تر این سامانه را عملیاتي کند و مي دانم که در اولویت آنها قرار دارد اما اینكه چرا هنوز 
به نتیجه نرسیده است باید از آنها پرسید به هر حال براي شناسایي دقیق نیاز به اطلاعات و 

شفاف شدن از طریق بازخورد گیري است. 

محمد اقارب پرست، دبیر انجمن کارفرمایی 
شرکت های خدماتی و هیات امنای شهرک های 
صنعتی استان با اشاره به لزوم برگزاری جلسات 
و حضور اعضا بطور منظم، از پیگیری های بعمل 
آمده نسبت به وعده های شرکت شهرک های 
صنعتی و نیازهای واحدهای تولیدی مستقر 
در شهرک های صنعتی صحبت کرد و گفت: 
متاسفانه بسیاری از وعده ها و انتظارات واحدهای 

صنعتی هنوز محقق نشده است. 
وی با بیان پاره ای از مشكلات شهرک های 
صنعتی، لزوم تفویض اختیار به هر شهرک را 
عنوان نمود و گفت: پاسپورت معتبرترین سند و 
مهم ترین اوراق بهادار است که صدور آن توسط 
بخش خصوصی انجام می گیرد و امضاء آخری 
توسط دولت انجام می دهد چرا این تفویض 
تاکنون انجام نشده است و نمونه ای که چندین 
و  سال است در شهرک صنعتی محمودآباد 

حسین آبادتجربه شده است.
 اقارب پرست، اصل مهم و اساسی که در شهرک 
های صنعتی باعث نارضایتی واحدهای تولیدی 
شده است را، عدم قیمت حق انتفاع عنوان کرد و 
این پرسش را مطرح نمود که چرا شرکت شهرک 
های صنعتی در واگذاری واحدها، مبنای محاسبه 
را قیمت تمام شده درنظر نمی گیرد؟ وی در ادامه 
با اذعان به تعهداتی که واحدهای صنعتی دارند و 

قوانین مدنی درمورد ارائه خدمات آب و فاضلاب، 
برق و گاز که برعهده شرکت شهرک های صنعتی 
است و در تعهدات واگذاری واحد قید شده است، 
مطالبه هزینه جداگانه از هر واحد صنعتی را 
اقارب پرست در اشاره به  غیرقانونی دانست. 
استقرار ۷۰شهرک صنعتی در استان اصفهان، 
گفت: ۴۰ شهرک فعال هستند و تلاش می کنند 
تا اهداف تولید را بمنظور تامین نیاز جامعه تحقق 
بخشند ولی ابهامات فراوانی در این زمینه وجود 
دارد و اگر این روند ادامه یابد، تولید نیز متاثر می 
گردد. وی از مشكلات مالی انجمن با ۲ نفر کارمند 
خبر داد و افزود: در ۶ ماهه امسال بجای ۵۰ 
میلیون تومان، فقط ۱۸ میلیون دریافتی داشته 
ایم که ۸ میلیون بابت بیمه ها پرداخت شده و 

حقوق چند ماه پرسنل به تعویق افتاده است. 
دبیر انجمن کارفرمایی شرکت های خدماتی 
امنای شهرک های صنعتی استان،  و هیات 
پیگیری هماهنگ و منسجم اعضا برای رفع 
مشكلات شهرک های صنعتی در چارچوب 
قانون و منطق را یادآور شد. محمود گلكار، عضو 
انجمن کارفرمایی شرکت های خدماتی و هیات 
امنای شهرک های صنعتی با اشاره به فعالیت 
۴۰ شهرک صنعتی در استان اصفهان، گفت: 
طبق اصل ۴۴ قانون اساسی و توصیه دولت به 
ممانعت  خصوصی،  بخش  برای  تسهیلگری 

با تفویض اختیار را غیرقانونی عنوان کرد. وی 
لزوم پیگیری در رفع موانع تفویض اختیار و 
مسامحه کاری هایی که از سوی شرکت شهرک 
های صنعتی در استان نسبت به شهرک های 
صنعتی اعمال می شود را مطرح نمود و گفت: 
بدلیل انتقال اطلاعات نادرست به وزارت صمت، 
مشكلات صنایع در استان حل نمی شود و باید 
جلسه ای با مقام وزیر بمنظور تشریح مشكلات 
شهرک های صنعتی برگزار گردد. گلكار، در بیان 
علت مشكلات عدیده صنایع در استان اصفهان، 
از سیاسی بازی و تخلفات نهادهایی همچون 
شهرداری های اصفهان و شاهین شهر صحبت 

کرد و افزود: باوجود پانزده رای دیوان علیه این دو 
شهرداری، تخلفات آنها همچنان ادامه دارد. 

امیرحسین قاضی عسگربا بیان اینكه شرکت 
شهرک های صنعتی و سازمان صمت تعامل 
منصفانه ای با انجمن ندارند، گفت: باید جلسات 
منظم بطور مستمر برگزار شود و موارد غیرقانونی 
را به سازمان بازرسی ارجاع دهیم. وی افزود: 
قوانین خاک گرفته  باید هرچه زودتر اصلاح و اجرا 

شوند تا مشكلات بیش از این تشدید نشوند.
محمود مجنون از شهرک صنعتی کوهپایه در 
بازتاب به موارد مطرح گفت: این اظهارات حاکی 
از نادیده گرفتن واقعیت است و تا زمانی که به 

تخلفات عادی توجه نمی شود، قدرمسلم زمینه 
بروز تخلفات میلیاردی فراهم می شود و چه بسا 
نادیده گرفته می شود.. وی در بیان اینكه چه 
عاملی باعث تشدید این وضعیت شده و سرمایه 
گذاری، اشتغال و تولید را با مشكلاتی مواجه 
ساخته، از حاکمیت مصلحت اندیشی نام برد که 
متاسفانه مدیران اجرایی در اجرای قانون برحسب 
مصلحت اندبشی عمل می کنند. وی با تاکید بر 
اعمال فشار به وزارت، از عملكرد دولت در مقابل 
بخش خصوصی انتقاد کرد و افزود: دولت بجای 
آنكه برای بخش خصوصی تسهیلگر باشد، بخش 

خصوصی را در مقابل خود می بیند. 

شهرک های صنعتی؛ نيازمند اختيارت قانونی و حمایت دولتی 

10 روزه ماليات را مطالبه مي کنيمچرا کره گران شد؟
  گزارش

در نشست اعضای انجمن کارفرمایی شرکت های خدماتی و هیات امنای شهرک های صنعتی استان اصفهان مطرح شد:

 نوسان: معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان با اشاره به اینکه در مهر ماه هیچ چاهی در مدار نخواهد 
بود، گفت: با توجه به شرایط کنونی سد زاینده رود پیش بینی می 
شود برای تامین آب شرب اصفهان در پاییز و زمستان پیش رو 

مشکلی نداشته باشیم. 
ناصر اکبری با اشاره به کاهش دمای هوا و از مدار شدن برخی چاه ها برای تامین آب 
شرب، اظهار کرد: دمای هوا در ابتدای شهریور ماه بین ۳۸ تا ۴۰ درجه بود که در این 
شرایط تمام منابع محلی آب اصفهان بزرگ در مدار بود، اما به مرور با کاهش دمای 
هوا استفاده از منابع آب محلی به مرور کمتر شد و با تداوم روند کاهشی دمای هوا، 

پیش بینی می شود در مهر ماه هیچ چاهی دیگر در مدار نخواهد بود. 
وی افزود: در روزهای گرم تابستان طی ماه های تیر و مرداد حدود ۸ تا ۱۰ درصد 
نیاز آب شرب اصفهان به صورت اختلاط از چاه ها تامین می شد که اکنون به حدود 

۲ درصد رسیده است.
معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان یادآور شد: هم 
اکنون مصرف آب اصفهان بزرگ با ۲ درصد کاهش نسبت به ابتدای شهریور ماه، به 

حدود ۱۱ تا ۱۱.۵ مترمكعب بر ثانیه رسیده است. 
وی توضیح داد: در ماه های تیر و مرداد نیاز آبی اصفهان ۱۵.۵ مترمكعب بر ثانیه 
بود که شرایط را با تامین ۱۳.۵ مترمكعب بر ثانیه آب مدیریت کردیم که با کاهش 

دمای هوا مصرف آب اصفهان به حدود ۱۱.۵ مترمكعب کاهش یافته است. 
اکبری درباره ذخیره ســد زاینده رود و پیش بینی بارش های نامناسب در سال 
آبی جاری و برخی نگرانی ها برای تامین آب شــرب، اظهار کرد: در برنامه منابع و 
مصارف آب، به گونه ای پیش بینی شده که تا پایان شهریور ماه حدود ۲۰۰ میلیون 
مترمكعب آب در سد زاینده رود باقی بماند که بخشــی از آن برای پایداری سد و 
بخشی برای مصارف شرب اســت. وی تصریح کرد: با توجه به شرایط کنونی سد 
زاینده رود پیش بینی می شود برای تامین آب شرب اصفهان در پاییز و زمستان 
پیش رو مشكلی نداشــته باشیم. اکبری، خاطرنشــان کرد: به منظور به حداقل 
رساندن هدر رفت آب و کاهش هزینه های مالی، بسیار مهم است که تاسیسات 
آبرسانی به گونه ای حفاظت و نگهداری شود تا آب شرب شهرها و روستاها با حداقل 

هزینه تامین شود.

برای تامین آب شرب 
اصفهان مشكلی نداریم

معاون بهره برداری و توسعه شرکت آبفا استان اصفهان:

 در جلسـه هیـات مدیـره انجمـن کارفرمایی شـرکت های 
خدماتـی و هیـات امنـای شـهرک هـای صنعتـی اسـتان 
اصفهـان کـه بـه میزبانـی خانـه صنعـت و معـدن اسـتان 
برگزار شـد، مشـکلات شـهرک هـای صنعتی درخصـوص لـزوم تفویض 
اختیـار به شـهرک هـا، توجه بـه قیمت اصلـی زمیـن و مـوارد واگذاری 
و پاسـخگویی شـرکت شـهرک های صنعتی و سـازمان صنعـت، معدن و 

تجـارت مطـرح گردید.

گزارش

گرو ه صنعت

گار
ه ن

نام
وز

 / ر
ها

طا
سر

ه اف
زان

فر



سال ششم
شماره صد و چهل وسه

۳۱ شهریور ۱۳۹۹
۳ صفر ۱۴۴۲

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  پیام رسانه

 آدرس: اصفهان، خیابان هشت بهشت غربی 
 ساختمان آفتاب ، طبقه اول،  واحد ۶
 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸۶۵

 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱۷۸۵۹
 توزیع:آرمان پخش

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پيامبر اکرم )ص( 

به فرزندان خود احترام بگذارید و آن ها را 
نيکو تربيت کنيد تا مورد غفران پروردگار 

قرار گيرید.
21 Sep 2020

 no    143

Various
www.eghtesadbazar. ir

شمــاره 
صد و چهل وسه

.info@eghtesadbazarنظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  ir

ری
ید

ق ح
اد

 ص
مد

مح

در ماههـای اخیـر مکررا و به طور شـفاف بـر دو نکته تاکید کـرده ایم؛ 
اول؛ ازحبابـی بـودن بـازار بـورس و احتمال ریـزش این بـازار گفته ایم.  
دوم؛  از احتمـال تغییـر جهت سـرمایه های مـردم از بازارهای سـرمایه 
ای بـه بازارهـای کالایـی پـس از ریـزش  بازاربـورس گفته ایـم. حالا و 
در نیمـه دوم سـال ایـن اتفـاق افتاده اسـت، نجـات یافتگان بـورس و 
اکثریـت دیگر مـردم در حـال انتقال سـرمایه هـای خود بـه بازارهای 

امن  کالایی)مسـکن خـودرو فولاد، و....(هسـتند.
فـاز جدیـد افزایـش قیمـت در بازارهـای کالایی مثل خـودرو و فولاد متاثر از سـه 

پارامتر اسـت:
* ناامید شدن مردم از بازار بورس و جو روانی حاصل از این موضوع

* خروج جدی پول از بازار بورس و ورود این پول به بازارهای کالایی
* عـدم تطابـق بیـن PE) بـازده زمانـی سـهم( سـهام بورسـی و قیمـت فعلـی 

محصـولات ایـن شـرکت هـا در بـازار
وقتـی سـهام  خودرویـی و یـا فـولادی در عرض دو سـال رشـد چنـد برابری می 
کننـد ،قطعـا بـر روی قیمـت محصولات این شـرکت هـا در بـازار تاثیر افزایشـی 
خواهـد گذاشـت. بـه عبارتی در ایـران برخلاف همه دنیـا که افزایش فـروش و در 
آمد شـرکت ها باعث رشـد سـهام می شود،رشـد سـهام شـرکت ها باعث افزایش 
قیمـت محصـولات آنهـا در بازار آزاد می شـود. در یك کلام مـوج جدید تورمی در 
بازارهـای کالایـی حاصـل بـاد کردن بیش از حد سـهام همین شـرکت هـا در دو 
سـال اخیر اسـت. بقیه بازارها در حال جبران عقب ماندگی دو سـاله خود نسـبت 
بـه بازار بورس هسـتند خـود کرده را تدبیر نیسـت.تقویت غیر منطقـی بورس نه 
تنهـا موجب تقویت بخش تولید نشـد بلكـه موجب ایجاد موج تورم وحشـتناکی 
در کلیـه بازارهـا شـد. حـالا در بحـث حمایت از بـازار بورس هم همین اشـتباه در 
حـال تكرار اسـت،دخالت غیر منطقی و مهندسـی شـده دولـت در بازارها حاصلی 

جز تخریب نـدارد.

مسکن
مسـكن یكی از محل های امن سـرمایه گذاری قشـر سـنتی در چهل سـاله اخیر 
بـوده است,بررسـی چهل سـال نشـان مـی دهد ایـن بازار بـه هیچ وجه از شـیب 

تـورم و بازار ارز جانمانده اسـت.
در حـال حاضـر  و بـا توجـه به رشـد قیمـت مصالح و هزینـه های پروانـه و تراکم 
،نازلتریـن سـاخت در شـهرهای کوچـك  در حـدود متـری ۵ میلیون تومـان آب 
مـی خورد،بـا توجـه به تـورم بیـش از ۱۰۰درصدی سـال جاری به نظر می رسـد 
،ایـن رقـم در سـال آینـده بـه بیـش از دو برابر افزایـش یابد. نگارنده معتقد اسـت 
مسـكن حاضـر در شـهرهای کوچك)که در آنهـا زمین فاقد حباب مثبت اسـت( 
دارای حباب منفی اسـت و مسـتعد رشـد بیشـتر در یكسـال پیش رو می باشـد. 
بـازار مسـكن در دو دولـت اخیر بـا کاهش جدی تولیـد روبرو بوده و بـازار مصرف 
مشـتاق و تشـنه واحدهای کوچك و ارزان اسـت. کاهش قدرت خرید مردم مانع 

افزایـش قیمت نخواهد شـد.  

افزایش تورم وکاهش پایه پولی
تـورم در اقتصـاد ایـران بـه جهت وجود فشـارهای مكـرر خارجی و سیاسـی و بی 
برنامگـی مفـرط داخلی هیـچ گاه از ۲۰)آمار دولتی(درصد کاهش نیافته اسـت. به 
روایتـی جدیـد از برخـی اقتصاد دانـان، تورم در سـال جاری در حـدود ۱۱۰درصد 
اسـت هرچنـد بانـك مرکـزی بر نـرخ ۲۰درصـد تاکیـد دارد؛ به همین لحـاظ در 
ایـران دکتریـن اقتصادی مشـخصی وجـود ندارد.و بیشـتر تـوان دولـت ها صرف 
حـرکات تدافعـی می شـود. تنها دکترین اقتصادی مشـخص برای جبـران هزینه 
هـای دولـت ها و کسـری بودجه؛ بازی با نـرخ ارز برای افزایش درامـد ریالی دولت 
هـا در مقابـل درآمـد ارزی  ،ایجـاد تـورم در بازارها و نوسـان گیری مجـدد در این 
بازارها)مثـل بازی دوسـال اخیـر در بازار بـورس( ودر نهایت اخذ مالیـات تورمی از 
بازارهـای مختلـف اسـت. حاصـل ایـن پروسـه افزایش تـورم و کاهش پایـه پولی 

است.

دو تصور غلط
بـه همیـن دلیـل )تورم سرسـام آور(در اقتصاد ایـران قانون عرضه و تقاضا درسـت 
کار نمـی کنـد. در ایـران، بـا افزایـش عرضـه )افزایـش تولید ویا عرضـه محصول( 
قیمـت هـا کاهـش نمـی یابـد وبا کاهـش تقاضا هـم قیمت هـا کاهـش نخواهد 
یافـت چسـبندگی قیمـت هـا در ذات اقتصادهـای تورمـی اسـت. در واقع کاهش 
قـدرت خریـد مردم باعث توقف رشـد قیمت ها نخواهد شـد. و فقـط  باعث رکود 

بیشـتر خواهد شد.

رکود فرزند تورم است
فـولاد؛ بـازار فـولاد به چند دلیل مسـتعد رشـد بیشـتر اسـت؛ اول: رشـد هفتگی 
قیمـت دلار بـازار و نـرخ نیمـا. دوم: عدم تطابق PE در قیمت سـهم های فولادی 
و قیمـت فعلـی محصولات این شـرکت ها در بازار. سـوم: ادامـه افزایش قیمت در 

جهانی؛ بازارهای 
اگـر خبـر رونمایـی از واکسـن آمریكایـی در آبان)نوامبـر( پس از واکسـن روسـی 
صحت داشـته باشـد. چهارم: احتمال افزایش شـارپ تقاضـای جهانی،نفت، فولاد 
و کامودیتـی هـا بسـیار زیاد اسـت. پـس احتمـال اوج گیری قیمت فـولاد و عبور 
قیمت شـمش فولادی از  ۵۰۰ دلار را در محاسـبت خود لحاظ کنید. با توجه به 
جمیـع شـرایط فـوق ،نگارنده مثل دو سـال اخیر معتقد اسـت بـازار داخلی فولاد 
یكی از محل ها امن و کم ریسـك برای سـرمایه گذاری اسـت.که هرچند ممكن 
اسـت نوسـان  ۵درصد مثبت روزانه نداشـته باشـد.اما قطعا زیان ۳۰درصد ماهانه 

هم نخواهد داشـت.

تا پیــش از دوران مدرن، ماحصــل کار افراد، که ناشــی از 
ســوزاندن کالری، پذیرش خطــرات جانــی و در مجموع 
فرســایش اندام های مختلف ایشــان بود، بلادرنگ به مواد 
مغذی و یا دارویی جهت جبران خســارات وارده تخصیص 
می یافت. اما در عصر حاضر، به مدد نهادینه شــدن میل به 
ثروت اندوزی و امنیت بیشتر دارایی ها، افراد درصدی از درآمد 
خود را به طرق مختلف پس انداز می کنند تا در زمان دیگری 

از آن بهره ببرند. 
به بیانی دیگر، خواه فرد بلافاصله بخشــی از جان خود را که 
در بازه زمانی مشــخص به کار گرفته و با مقداری غذا و دارو 
معاوضه کند، و خواه بخشی از جان خود را در مقابل دستمزد 
معاوضه کرده و در زمانی دیرتر از اکنون، ملزوماتی را که برای 
ارتقای کمی و بهبود کیفی جان و حیات خود لازم می داند، 
خریداری نماید، بخشــی از جان فرد از کالبد وی جدا شده 
و در کالاهای مادی و اندوخته های مالی ذخیره می شــود. 

به مانند کســی که کلیه خود را می فروشد تا به نحوی خود 
را از گرسنگی برهاند، فوتبالیســت مشهوری که از عضلات 
پای خود برای کســب درآمد بهره می گیرد نیز، بخشــی از 
جان خود را، ولو به متاعی گران بهاتر می فروشــد. در نتیجه، 
برخلاف گفته مشــهور "پول چرک کف دســت اســت"، 
فی الواقع پول بخشــی از جان آدمی است که از شکل انرژی/
سلول/بافت به دارایی هم ترازی چون پول، طلا و یا کالا تغییر 
شکل داده تا در زمانی دیرتر و به طریقی دیگر، به جان و روح 
آدمی پیوند بخورد، که البته هیچ کس جز خود شخص، توان 
قیمت گذاری برای تبدیل محتویات جــان خود با مابه ازای 

فیزیکی آن را ندارد. 
حال، از آنجا که بر اساس پایه ای ترین حق طبیعی افراد، که 
صیانت از جان خود در برابر گزندهای احتمالی، با توسل به 
اصل حق دفاع مشروع است، هرگونه تعرض به مال آدمی، به 
مثابه بخشی از جان وی، امکان استناد به دفاع مشروع را برای 

حفظ دارایی فرد موجه می سازد. 
ازین رو، انتظار می رود که هر نوع تعرض بــه دارایی افراد، به 
منزله تعرض به بخشی از جان ایشان قلمداد شده و مجازاتی 
متناسب با آن، برای فرد، گروه و یا ســازمان متجاوز در نظر 
گرفته شود. اما سوالی که ســخت بتوان به آن پاسخ داد این 
اســت که با توجه به برابری کرامت ذاتی انســان ها، چگونه 
می توان دارایی افراد و جان ایشــان را معادل ســازی کرد، 
بی آنکه جان افراد فرودســت در مقابل دارایی شان کم بها، و 
ثروت افراد متمول در برابر جان شان، زیاد از حد برآورد نشود؟

چین قصد دارد نفوذ جهاني یوان را در راه جاده ابریشم افزایش دهد. یكي از مشاوران 
ارشد دولت چین گفت پكن قصد دارد تا جاي ممكن از یوان در طرح کمربند و جاده 
خود استفاده کند تا کاربرد آن به عنوان یك ارز ذخیره تقویت شود. به گفته شهردار 
سابق چونگ کینگ، سهم یوان از پرداخت هاي جهاني بسیار محدود است و تنها ۲ 
درصد از ذخایر جهاني و ۱,۷۶ درصد از پرداخت هاي بین مرزي را تا پایان ژوئن به 

خود اختصاص داده است. 

شرکت نفتي آرامكوي سعودي در پي رشد ارزش سرمایه بازار این شرکت در بحبوحه 
افت سهام شرکت هاي فناوري در امریكا، عنوان ارزشمندترین شرکت جهان را از اپل 
پس گرفت.با وجود اینكه قیمت نفت برنت تحت تاثیر نگراني ها نسبت به تسریع 
افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا در ماه میلادي جاري ۱۲ درصد سقوط کرد و به 
پایین ۴۰ دلار در هر بشكه رسید، ارزش سهام آرامكو در بازار ریاض ۱.۱ درصد رشد 
داشت.در این بین، ارزش سهام شرکت اپل در سپتامبر حدود ۱۷ درصد افت کرد.

آرامكو عنوان همچنان ارزشمندترين شركت جهان افزايش سهم يوان در بازار جهانی

سه پيش شرط 
بهبود اقتصادی

تغییر زاویه دید اقتصادی مردم
 اقتصاد خرد 

 اجتماع
  تلگرامنوشت

مال آدمی؛ جان آدمی

نگاره

توسعه

آیا »امیدی« هست؟ آیا »چشم اندازی 
مثبت« در افق دیده می شود؟ آیا رسیدن 
به »زندگی بهتر«، که برای مثال زمانی 
در شعار فرزند کمتر و مدتی بعد در 
فرزند بیشتر، از سوی حاکمیت به مردم 
وعده داده می شد، قابل تحقق است؟ 
بدون تعارف مردم ایران شرایطی بسیار 
سخت را پشت سر می گذرانند و همگان 
به دنبال پاسخی به پرسش های بالا و 
راهی برای برون رفت از وضعیتی هستند 
که گویا سر باز ایستادن ندارد.اگر بخواهیم 
پیش شرط هایی برای بهبود وضع بیاوریم 
آنها چه می توانند باشند؟ در حد این 
نوشته و خلاصه وار به ۳ پیش شرط اشاره 
می شود که در بازه زمانی کوتاه، میان و 
بلندمدت باید محقق شوند: )۱( ایجاد 
ثبات و آرامش، اعتماد و اطمینان در کل 
جامعه، )۲( تغییر نگاه به سمت گسترش 
مراوده و تبادل با جهان به منزله ثبات ساز 
اقتصاد داخلی و )۳( تقویت جامعه و 
حكومت  از  مستقل  مدنی  نهادهای 
به عنوان وزنه و سكان هدایت کشتی که 
جلوی انحراف از مسیر توسعه را می گیرد.

اول: هر کشوری به استثنای کشورهای 
متكی به منابع و سرمایه های خدادادی 
و موهبت طبیعی )مانند نفت و گاز وسایر 
منابع زیرزمینی(، ابتدا دغدغه رونق تولید 
و خلق ثروت دارد. کشور ایران، خوب یا 
بد، در چند دهه گذشته چنین دغدغه ای 
را به طور جدی احساس نمی کرده است 
و وابستگی به نفت، حكومت نفتی و 
اقتصاد نفتی را آفرید. اما هم امروز و صد 
البته در دنیای فردا، سوخت های فسیلی 
ارج و قرب گذشته را نداشته و روزهای 
بویژه  و  نفتی  کشورهای  درماندگی 
کشورهای خاورمیانه شروع شده است. 
اگر خواهان رونق تولید و عملكرد خوب 
اقتصادی هستیم، لازمه آن سیاست های 
خوب اقتصادی است سیاست هایی که 
پشتیبان ثبات و اطمینان بخشی به همه 
عاملان اقتصادی باشند تا انگیزه برای 
سرمایه گذاری ایجاد شود. اعلام و اجرای 
سیاست های شل کن سفت کن الاکلنگی 
و اصطلاحاً یكی به میخ و یكی به نعل 
زدن و ابهام افزایی به محیط کسب وکار 
مشوق  و  تولید  هدف  با  ضدیت  در 

سرمایه گذاری است. 
ابزارهای ثبات بخشی در  از  دوم: یكی 
هر کشوری، استقبال از مراوده و تبادل 
فكری و تجارت و سرمایه گذاری با دنیای 
خارج است که به منزله لنگر ثبات ساز 
عمل می کند. تلاش برای عضویت ایران 
در انواع پیمان ها و معاهدات منطقه ای 
و  دوجانبه  توافق های  و  بین المللی  و 
چندجانبه هر کدام به تنهایی موجب 
ایجاد تعهد و زمینه هماهنگی می شود 
که مدیریت هر حوزه از اقتصاد کشور 
را از هوی و هوس و تصمیمات عجولانه 
مصونیت  داخلی  مسئولان  بی رویه  و 
ارتباطات  این،  بر  افزون  می بخشد. 
خارجی باعث اقتباس و انتقال نهادهای 
خوب عامل ثبات می شود و یادگیری 
اصول و قواعد و شیوه های مدرن تر و 
حكمرانی  و  حكومت داری  اثربخش تر 

خوب را ممكن می سازد.

مغـز مـا یـک سیسـتم فیلترینـگ بسـیار قـوی دارد. 
سیسـتمی کـه نبودنـش مزایایـی دارد و بودنـش هـم. 
بـرای مغز ما کـه در کنـار فرماندهی کل قوای بـدن، باید 
بـه تمام محـرک هـای محیطـی واکنـش نشـان دهد و 
همزمـان بقـاء شـما را تضمین کنـد، یک دردسـر بزرگ 

وجـود دارد و آن فکـر کـردن اسـت!

مغـز انسـان روزانـه بـا هجـوم هـزاران فكـر مواجـه اسـت. آنقدر 
عددهـای نجومـی بـرای تعداد فكرهایـی که یك انسـان در طول 
روز میكنـد ذکـر کـرده انـد که ترجیـح میدهم مـن آن اعـداد را 
تكـرار نكنـم امـا تعـداد فكرهـای روزانـه ی مـا واقعـا زیاد اسـت. 
اگـر همیـن الان از شـما بخواهـم ۱۰۰ فكـر از ایـن انبـوه فكر را 
بنویسـید، احتمـالا یادتـان نمی آیـد. دلیـل این اتفـاق فیلترینگ 

مغز اسـت.
اگـر مغـز بـه همـه ی ایـن افـكار توجـه کنـد و بـه هـر کـدام 
وقـت مشـخصی را اختصـاص دهـد و بـرای هـر کـدام دغدغه ی 
مخصـوص بـه خودش را داشـته باشـد، احتمـالا در همـان دوران 
کودکـی دیوانـه مـی شـویم و کار به بزرگ سـالی نمیرسـد! پس 
مغز افكار را بر اسـاس شـرایط خاصی فلیتر میكند، یا بهتر اسـت 
بگویـم افـكاری را فیلتر نمی کند و غیـر از آن ها، هر فكر دیگری 
را فیلتـر مـی کنـد. ملاک مغـز برای فیلتـر نكردن ایـن اطلاعات 
اول بقاء انسـان اسـت و دوم توجه ما به آن فكر. مثلا شـما وقتی 

در قطـار )بـا همـه ی سـر و صدایـش خوابیـده اید( بعـد از چند 
دقیقه مغز شـما صداهای یكنواخـت و اضافی را فیلتر می کند. در 
همیـن زمـان اگر صـدای انفجاری بیاید، شـما به سـرعت متوجه 
آن مـی شـوید و ایـن صـدا فیلتر نمی شـود، چون مغـز نمی داند 
کـه ایـن صـدا برای شـما خطـر بقـاء دارد یـا نه؟ پس مشـكوک 

اسـت و بایـد به آن توجـه کنید.
دومیـن مـلاک مهم مغـز، توجه اسـت. توجه یعنـی توجه جدی 
بـه یـك موضوع خاص. مثلا اگر شـما مبغلی پول داشـته باشـید 
و قصـد جـدی برای خرید ماشـین خاصـی )مثـل ۲۰۶ آلبالویی( 
را داشـته باشـید، از فـردا تعـداد ماشـین هایـی که با مشـخصات 
مورد توجه شـما مطابق باشـد در خیابان بیشـتر می شـود. البته 
ماشـین ها بیشـتر نمی شـوند، این توجه شماسـت که بیشـتر به 
سـمت آن ها جلب می شـود. در واقع تا دیروز این ماشـین توسـط 
مغـز شـما در کنـار همـه ی ماشـین هـای دیگـر خیابـان، فیلتر 
میشـد، اما امروز چون در کانون توجه شماسـت، جزء اسـتثنائات 
قـرار گرفتـه اسـت و از فیلتر مغـز خارج می شـود. البتـه که این 
فیلترینـگ مغز بسـیار ضـروری و کاربردی اسـت؛ امـا گاهی باید 

مخالـف آن عمل کنیم.
یكـی از مـوارد مهـم در میان این حجـم از افكار روزانـه، ایده های 
نابی اسـت که از گوشـه و کنـار مغزمان قدم زنان مـی آیند و می 
رونـد. ایـده هایـی کـه در طـول روز با دیـدن یا شـنیدن اتفاقات 
مختلـف بـه ذهن تان می آید و سـعی میكند دنیای اطراف شـما 

را بـه جـای بهتری برای زندگـی تبدیل کند. گاهـی توجه به این 
ایـده هـا مـی تواند مسـیر زندگی شـما را کاملا تغییـر دهد. پس 
لازم اسـت یك دفترچه و خودکار را به عنوان دو دوسـت همیشـه 
همـراه، انتخـاب کنیـد و به محـض این کـه در حـال رانندگی یا 
قـدم زدن زیـر نـور ماه یا خیـس خـوردن زیـر دوش آب ایده ای 

بـه ذهن تان رسـید، آن را یادداشـت کنید.
اصـلا مهم نیسـت ایـن ایده چقـدر میتواند بـرای شـما در آینده 
مهم و مؤثر باشـد. مهم فقط نوشـتن آن اسـت. البته قرار نیسـت 
فقط به نوشـتن ایده هایمان اکتفا کنیم و سـال به سـال دفترچه 
ای از انبـوه ایـده هـای ریز و درشـت و خوب و بـد را تلنبار کنیم. 
شـما موظـف هسـتید هر هفته دو تا سـه بـار دفترچه ایـده های 
خـود را مـرور کنیـد و ایـده هـای تان را نمـره دهی کنیـد. با این 
کار اولا ایـده هـای تلنبـار شـده نخواهید داشـت. دومـا ایده های 
نـاب خـود را جدا میكنید و بعـدا می توانید از آنها اسـتفاده کنید. 
سـوما بعد از چند سـال که بـه دفترچه های گذشـته خود رجوع 
می کنیـد، بـا سـیر پیشـرفت یـا پسـرفت افـكار و نظرات تـان به 

صورت روشـن مواجه می شـوید.
ممكـن اسـت بـا دیدن ایده ای که سـه سـال پیش بـه آن خیلی 
بـالا داده ایـد، بـه خودتـان بخندیـد کـه آن موقع چطور بـه دنیا 
نـگاه می کـردم، ممكـن اسـت بـا دیـدن آن ایـده به این که سـه 
سـال پیش چقدر سـطح فكرتان بـالا بوده افتخـار کنید. خلاصه 

اینكـه دسـت از ایده نویسـی برندارید!

ایده هایت را بنویس تا فرار نكند!
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